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Colau i Puigdemont comprometen 
l'arribada del metro a la Marina

El Polvorí, una joia 
arquitectònica del 1714 
al nostre barri
(Pàg. 13)

Actualitat

El Caleidoscopi
Set consellers portaveus del distric-
te de Sants-Montjuïc ens donen la 
seva visió sobre un mateix tema. Tu 
hi pots participar. (Pàg. 8)

Nova Secció

22anys

Nova Secció

Una secció oberta als veïns i veïnes 
per traslladar les seves necessitats i 
queixes. (Pàg. 9)

El formiguer 
veïnal

(Pàg. 10)

de compromís 
amb el barri
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Portem una temporada en la que els veïns del passeig de la Zona Franca no suportem 
l’olor dels contenidors de les escombraries. A l’estiu, amb la xafogor és absolutament 
insuportable passejar  o passar per al costat. Ara a l’hivern, denotem que és menys 
la molèstia, ens agradaria saber, quin és el vertader manteniment d’això?, i també, 
per què no hi ha una recollida diària o jornal de les escombraries del supermercat 
Condis? Volem un passeig digne i net! ■   ANSELM RUBIO     

Pots fer-nos arribar la teva foto-denúncia al correu electrònic: redaccio@amcl.cat
O per correu a: c/Foc, 128. Espai Musical La Bàscula, 1a planta, 08038, Barcelona

Editorial
Anselm Rubio 

Més de 30 anys de lluita veïnal per 
aconseguir per fi el compromís de 
la Generalitat i l'Ajuntament perquè 
el metro arribi als nostres barris. La 
constància de veïnes i veïns, orga-
nitzats, disconformes i incapaços 
d'assumir com una realitat intrans-
formable una necessitat bàsica com 
la del transport ho ha fet possible.

Una demostració de la capacitat 
de pressió que podem aconseguir 
quan tenim consciència i no callem 
davant situacions d'injustícia que 
menyscaben la nostra qualitat de 
vida. Una demostració que l'úni-
ca manera de protegir els nostres 
drets és exercir els nostres deures 
ciutadans; denunciar l'injust, ma-
nifestar-nos, rebel·lar-nos, protes-
tar i exigir explicacions són part 
d'aquests deures… imprescindibles 
si volem mantenir drets, ja es diuen 
bé, “adquirits”.

D'un altre costat, convé ressaltar el 
diàleg i la negociació política, com-
plementaris a l'acció veïnal, com a 
valors que hem de fomentar i apro-
fundir a través de noves formes de 
participació ciutadana i control so-
cial. A La Marina tenim tasca pen-
dent en aquest camp.

La nostra història més recent l'ha 
mogut una lluita constant contra 
la imposició; hem après a entendre 
la mirada dels altres i evitar cen-
trar-nos exclusivament en la nostra, 
només això ha fet possible el nostre 
enteniment i el de les diferents for-
ces polítiques per avançar fins avui 
i arribar a un acord tan necessari 
com el del metro ■

Metro ja!
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Per poder col·locar el tema del que haig de 
parlar i per la por que tinc de perdre’m entre 
la cua de Càritas i la de l’ambulatori, primer 
haig de fer un glossari de temes, on poder 
recórrer conforme vagi escrivint, amb el per-
mís de vostès.

Renda per càpita, és la relació que hi ha 
entre el producte interior brut (PIB) d'un 
país i la seva quantitat d'habitants. Per acon-
seguir-ho, cal dividir el PIB d'un país entre 
la població d'aquest. (Viquipèdia)

PIB (Producte interior brut) és la suma de 
tots els béns i serveis finals produïts en un 
espai econòmic durant un període de temps 
determinat, normalment un any, excloent el 
consum intermedi utilitzat en la producció 
(Viquipèdia)

(RFD)La Renda Familiar és el conjunt 
d’ingressos de què disposen els habitants 
d’un territori per destinar-los a consum o 
estalvi. L’indicador de Renda Familiar Dis-
ponible per càpita de Barcelona és un indi-
cador teòric que es construeix a partir de 
diverses variables (atur, nivell d’estudis, evo-
lució i potència del parc de turismes i preus 
al mercat immobiliari) que s’actualitzen 
periòdicament. Permet conèixer la posició 
relativa de cadascun dels barris en relació 
amb la mitjana de la ciutat, fixada en un va-
lor igual a 100 (Ajuntament de Barcelona)

Les últimes dades de l’Ajuntament, diuen 
que la RFD dels Barcelonins ha disminuït 
des del començament de la crisi, i que la di-
ferència entre barris ha augmentat. Això Vol 
dir que, al barris amb la RFD més alta (per 
sobre de 100), com ara Sarrià-Sant Gerva-
si, Gràcia o Les corts, ha pujat l’index; i als 
barris amb la RFD més baixa (per sota de 
100), com Nou Barris, que és l’últim, Sant 
Andreu, o Sants-Montjuïc, ha baixat.  En la 
comparativa que ha elaborat l’Ajuntament, 
des de l’any 2007 al 2014, els barris més rics, 
ara ho son més i el pobres, també ho son 
més. Hem d’assenyalar que els barris inter-
medis que eren més a la vora de l’indicador 
100, també han baixat la seva renda.

Aquesta situació preocupant a la nostra 
ciutat, és només un reflex del que ja es dona 
a tot el Mon en general. Un informe d’Ox-
fam diu que en aquest any, la riquesa global 
serà a les mans del 1% de la població; dit 
d’una altre forma: setanta milions de perso-
nes (com els habitants de França i Portugal 
junts) tenen més que set-mil-tres-cents mi-
lions de persones (la resta del mon). 

En el cas del barri de la Marina hem d’anar 
en compte al donar dades, ja que es compta-
bilitza junt amb la resta del districte, el que 
fa que els resultats, no siguin del tot reals.

La característica que tenen els nostres 
barris, encara que avui dia no sigui massa 
visible, és que son petits nuclis i no un barri 
cohesionat i és això les diferències entre ells 
puguin ser més visibles. És un d’aquests el 
que te la renda més baixa de tot Barcelona, 
La Marina del Prat Vermell  (les Cases Bara-
tes, la Colonia Bausili i Santiveri). Si tornem 
a comparar dades, el Barri de Tres Torres te 
una Renda Familiar de 224, quasi cinc ve-
gades més que el Prat Vermell que és de 59, 
contant sobre 100 que com hem dit, és el ni-
vell de la ciutat. No és d’estranyar, doncs que 

sigui el barri amb més atur de tot Barcelona. 
Un 20’7% dels 1138 veïns, no tenen feina.

Tot això que us explico, que només son 
dades, és visible als carrers. Veieu persones 
amb carretons del supermercats buidant els 
contenidors de la brossa per recollir metalls 
per vendre, viuen en males condicions i al-
guns dormen al carrer. Sabeu que a l’antiga 
porteria de l’església de Port hi ha el banc 
dels aliments de Càritas? Allà hi van les 
famílies sense recursos a recollir les caixes 
que tenen assignades cada setmana o cada 
dues. En els tres últims anys el nombre de 
persones que hi van  ha augmentat molt.

Al carrer Alts Forns hi ha uns pisos soci-
al, a sobre del casal d’avis on hi viuen sobre 
tot persones grans. Moltes han vingut d’al-
tres barris i els falta l’arrelament que dona 
sortir al carrer i trobar-hi cares conegudes. 
I la majoria no tenen la renda suficient per 
pagar el lloguer, encara que sigui baix, i el 
menjar. Al casal d’avis hi ha un menjador, 
on els donen el dinar sense haver-lo de pa-
gar. El nombre de persones que utilitzen 
aquest servei també a augmentat en els dar-
rers anys. 

Si us ho mireu amb ulls estranys, podreu 
comprovar com no hi ha quasi renovacions 
als negocis, que hi ha moltes botigues tan-
cades. Això és senyal de que la crisi no mar-
xa, però en aquest moment, amb la situació 
d’aquesta manera, s’està posant en marxa el 
nou grup d’habitatges a la Marina del Prat 
Vermell, que portarà al barri famílies amb 
rendes més altes, la mitja de la RFD pujarà, 
però les diferencies entre veïns seran més 
grans. És difícil d’entendre com s’ha permès 
que la riquesa cada vegada estigui més mal 
repartida. El que està clar és que si la distàn-
cia entre els que tenien la renda més alta i la 
més baixa s’ha eixamplat, hi ha alguna cosa 
en la societat que no funciona. O bé que els 
diners de les butxaques dels pobres, com a 
vasos comunicants inversos, van a parar a 
les butxaques dels rics.

El tema pendent és: com sobreviuen els 
veïns que no tenen ingressos? ■

Hi ha alguna cosa en la 
societat que no funcio-
na, que els diners de les 
butxaques dels pobres 
van a parar a les butxa-
ques dels rics

     Daniel Navarro Sánchez

La desigualtat a l'interior 
del barri de la Marina 

Quan les persones som només números, o no

|| Esther Pardo 
|| Redacció
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L’Escola Can Clos ensenya ciències 
naturals amb un hort per als alumnes

Alguns centres educatius que disposen d’un 
hort a les severs instal·lacions per tal que els 
alumnes aprenguin de manera pràctica les 
ciències naturals durant la seva etapa es-
colar, però un dels més grans de Barcelona 
el trobem al barri de la Marina de Port. Els 
alumnes de l’Escola Can Clos gaudeixen un 
terreny de 300 metres quadrats per plan-
tar-hi, un cop per setmana, diverses fruites 
i hortalisses i, alhora, conèixer més i millor 
sobre el món natural. 

Fa 30 anys que Can Clos va voler donar 
la volta a les ciències naturals quant a for-
ma d’impartir classe dels professors: les 
classes teòriques i els llibres de text van 
deixar pas a la pràctica, que consisteix en la 
cura de l’hort. Gràcies a aquesta iniciativa, 
el centre ha aconseguit el distintiu d’esco-
la verda i també forma part del programa 
Agenda 21 Escolar pel seu respecte al medi 
ambient.

L’espai natural, però, no té exclusivitat de 
l’Escola Can Clos, sinó que tots els centres 
de la ciutat de Barcelona podran fer servir 
l’hort per als seus alumnes sempre que hi 
hagi un previ avís al centre. ■

|| Sergio Segura 
|| Redacció

▶ Nens de l'escola regant l'hort.               Foto Escola Can Clos

Els voluntaris es posen davant de 
la vergonyosa gestió europea

Situada a l’extrem orient de Grècia i davant 
de la costa de Turquia, Lesbos era un indret 
conegut arreu del món pel seu encant turís-
tic. Ara, l’illa grega s’ha convertit en el passa-
dís de milers de refugiats que intenten deixar 
enrere el terror del Daesh per trobar la pau 
a Europa.

Proactiva Open Arms és l'única ONG a 
Lesbos que auxilia al mar persones que fu-
gen de la guerra. Va ser creada al setembre 
per donar resposta a la crisi migratòria que 
s’hi pateix. Amb 23 anys, Omar Cerbellón va 
allistar-se a aquesta organització amb un ob-
jectiu ben clar: col·laborar en una situació on 
s’hi necessiten mans. 

Omar viu actualment a Lliçà d’Amunt, 
però va créixer al barri de la Marina. Té estu-
dis d’emergència, marineria i rescats aquàtics 
i també és professor de grau mitjà de salva-
ment i socorrisme a l’institut. Fa unes setma-
nes, va ser a Lesbos col·laborant en l’ajuda 
humanitària dels refugiats. “No ho faig pas 
per diners, sinó perquè m’agrada”, assegura. 
Alhora, explica com va ser la decisió de viat-
jar a l’illa grega. “Veia tot el que passava a les 

noticies i flipava. Volia saber què estava suc-
ceint realment”. En menys d’un mes ja estava 
volant cap a Lesbos.

Més d’un milió de refugiats van arribar a 
la Unió Europea l’any 2015 i 4.000 persones 
van morir ofegades a les costes gregues. “És 
la major fossa comuna d’Europa després de 
la Segona Guerra Mundial”, diu l’Omar. S’es-
pera que al llarg del 2016 hi arribin dos mili-
ons de refugiats més.

Per aquesta raó, entre moltes altres, Omar 
va voler col·laborar. La seva labor principal 
era ajudar els refugiats a arribar a terra en 
òptimes condicions. Per poder dur a terme 
aquesta tasca, els ajudants es repartien en 
equips. Si arribava un bot, l’asseguraven per 
tal que no bolqués. Una vegada a terra, altres 
organitzacions no governamentals com Mé-
dicos sin Fronteras o Greenpeace ajudaven a 
desembarcar.  

En ocasions com aquesta és quan les emo-
cions desperten. “La primera actuació que 
vaig fer el meu primer dia a Lesbos va ser la 
que més em va marcar. Venim de Barcelona, 
on ho tenim tot, i no sabem què s’hi viu allà”. 
De l’urbs a l’ajuda humanitària, el xoc d’emo-
cions va ser tal que l’Omar no va poder evitar 

les llàgrimes. “El que veia abans a la televisió 
ho estava vivint jo ara en primera persona. 
Veia nadons amb dies de vida, famílies sen-
ceres sense res, gent morta de fred, persones 
que es debatien entre la vida i la mort...”. Per 
aquesta raó, diu el propi Omar, intentava no 
emfatitzar gaire amb els refugiats. 

“El que passa allà es atroç. Hi ha refugiats 
que arriben amb una motxilla amb alguna 
peça de roba i prou”; refugiats que escapen 
del terror i ho deixen tot enrere. Cada siri 
paga de mitjana 1.500 euros per apujar-se a 
un bot si el mar està tranquil, preu que ascen-
deix fins als 3.000 si l’embarcació és gran i de 

fusta. “Aquestes barques arriben de costat i es 
cauen casi a trossos. Les llanxes són de jogui-
na i porten tres palms d’aigua a dins. He vist 
a gent morir de fred”, narra l’Omar. “Que això 
estigui passant aquí, a Europa, és molt greu”.

El descans no existia en el seu horari. Van 
ser 20 dies intensos, durant els quals estava 
gairebé les 24 hores de la jornada a l’aguait. 
“Els refugiats vénen quan volen i poden”. El 
seu període de descans era de quatre a set de 
la tarda. Tres escasses hores. “La resta del dia 
eren sortides contínues”, explica.

“Grècia és un país tercermundista”, re-
marca l’Omar. El país hel·lè està sotmès en 
una profunda crisi econòmica que dificulta 
l’ajuda de l’administració. Tot i això, la labor 
humanitària d’organitzacions com Proactiva 
Open Arms salva la vida de molts ciutadans. 
Aquestes ONG funcionen gràcies a les apor-
tacions de fons privats i, sobretot, a les actu-
acions de voluntaris com l’Omar, qui mostra 
la seva intenció de tornar a Lesbos per ajudar 
als refugiats. “Quan pugui, hi vaig de nou”: 
deixarà la comoditat del primer món per fer 
front a una realitat que ja s’ha cobrat la vida 
de milers de víctimes i per la qual encara Eu-
ropa no ha donat cap resposta ferma. ■

|| Sergio Segura 
|| Redacció

Un cop de mà en la crisi migratòria

Omar Cerbellón va viatjar com a voluntari a l’illa de Lesbos per ajudar els refugiats 
que fugen del terrorisme i busquen la pau a Europa

“Els refugiats no 
volen ni treball ni 
diners: volen pau, 
un lloc per a viu-

re-hi tranquils amb 
la seva família”

▶ Voluntaris de Proactiva Open Arms rebent als refugiats a la illa de Lesbos.                                           Omar Cerbellón

▶ Omar Cerbellón (al mig) coordinant una actuació.
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Carnestoltes 2016:
La Marina es llueix… una rua plena de 

color i fantasia…

Fotos: Agustín Forteza

Va destacar la participació i la creativitat en les carrosses i les disfresses
Amb un total de 17 comparses, el dissabte 6 de febrer es va 
realitzar la rua de carrosses i comparses del barri organitzat 
per la Unió d'Entitats i el Districte de Sants Montjuïc. Am-
pas, Associacions de veïns i veïnes i altres entitats culturals 
van fer gala de la seva organització i entusiasme.

Els premiats
Premi a la millor carrossa: Associació de Veïns d'El Polvorí
Premi a la millor comparsa: Centre Cultural Estrellas Altas

En el ball de carnestoltes, organitzat en la Sala Pepita Casa-
nellas es va escollir guanyadors d'entre els assistents:
Premi a la disfressa individual: Motiu: El meu globus i jo
Premi a la disfressa de grup: Minuet higiènic. (Una família 
del barri)
Premi a la millor comparsa: Centre Cultural Estrellas Altas.

Foto: La Marina Viva

Foto: La Marina Viva

Foto: La Marina Viva
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A les nostres xarxes
facebook.com/lamarinacat

@lamarinacat - facebook.com/lamarinacat

Oscar Lara Castillo  A veure si ens 
adonem d’una vegada que la solu-

ció al transport en el barri no arribarà 
mai. Per als polítics no importem i ni 
tan sols ens consideren Barcelona.

María Jesús Pérez Perales  I Jaume 
Asens ha sabut arribar a la Mari-

na? Diuen que el regidor està missing i 
que li diuen “l’Absent”. Per què serà?

Miguel Biel Cetina  Al jardí de la 
porta del parc dels Drets Humans 

defequen entre les plantes. Entre les dels 
gossos i les de les persones és completa-
ment inhumà passar per allà.

Cristina Benesiu Pérez A veure si 
totes les reformes del nou govern 

municipal donen llocs de feina per a les 
persones de la Marina, on hi ha molts 
desafavorits.

Marisa Belmonte Quero  Espero 
com a comerciant que l’Ajunta-

ment ens tregui als barcelonins la venda 
ambulant.

La gent opina: Quina sensació va tenir vostè en escoltar la notícia de la 
inauguració de la línia 9 del metro, en el tram Zona universitària-Aeroport? 

Agustí 
Julià, 
63 anys, 
jubilat

Estem fartes dels conductors d'auto-
busos. Poca vergonya tenen del que 
ens estan fent, he de sortir una hora 
abans de casa per anar a treballar a 
Tres Torres, i a sobre ara també ens 
treuen la parada on baixàvem. No 
ens posen metro, no ens posen res, 

i a sobre demà hi 
ha vaga d’autobu-
sos, com és menja 
això?
Isabel Suárez,
58 anys,
treballadora 

Em sembla molt malament, no-
saltres també necessitem trans-
port a la zona, és molt treballós 
despertar-se al matí per anar a 
treballar, estaria bé que obrissin 
una estació aquí a prop.

Jose Carlos 
Rodríguez, 
21 anys, 
Dissenyador 
gràfic

La marina agraeix les cartes dels lectors. Totes les cartes hauran d'anar signades, tenir una extensió no superior a 10 línies, l'adreça i el 
telèfon. La publicació es reserva el dret de resumir o extractar-ne el contingut. 

Rafel Vidal / Josep Armentano

M’ha decebut. Tinc la parada 
davant de casa i m’aniria millor 
que haguessin obert aquest tram. 
Normalment vaig en bus però el 
metro ens donaria moltes més 
possibilitats.

Javier 
Matey, 
45 anys, 
informàtic

El metro no ho hem vist ni ho veu-
rem mai, són molt lents. Aquí la lí-
nia no arriba, no se sent moviment. 
Fa temps que estem desitjant que 
arribi i no tenim més que cartells 
i tot a mitges. Moltes boques de 
metro començades però res aca-

bat. Imagina't la 
indignació que hi 
pot haver al barri.

Sonia LLoris, 
35 anys,
recepcionista 

Diligència 
i ho solucionem!
El passat 15 de gener,  a las 8,14  de la tarda 
a la confluència del C/.Alts Forns amb M. D. 
de Port vaig escoltar una fuga d’aigua pro-
cedent d’una arqueta de Parcs i Jardins, (era 
bastant forta perquè se sentia fins i tot amb 
la tapa posada) i vaig decidir trucar al telèfon 
del civisme. Els vaig informar de la pèrdua 
d’aigua i de que era abundant, malgrat que 
no sortia a la vorera degut  a que tenia molt 
bon drenatge i  se n’anava cap al subsòl. Em 
van contestar que si no sortia l’aigua per el 
carrer, ells no podien fer res; els vaig dema-
nar el telèfon de Parcs i em van contestar que 
no el tenien. Durant el cap de setmana l’es-
capament  va continuar rajant aigua, el que 
va fer que creués per sota el carrer i originés 
desperfectes al local situat a la cantonada del 
davant. Dilluns a migdia vaig trobar el pro-
pietari del local amb personal de Parcs i de 
la companyia d’aigües de Bcn, els quals van 
procedir a tallar el subministrament  del reg 
(que romandrà  tallat fins que no es repari 
l’avaria). 
Si la persona que en el seu moment va aten-
dre la meva trucada hagués estat més diligent 
en realitzar la seva feina; malgrat que no sor-
tia aigua “al carrer “, el propietari del local no 
s’hagués vist afectat ni s’hauria perdut una 
quantitat d’aigua, que és un bé comú. Hem 
de prendre consciència entre tots de que  si 
malbaratem els nostres recursos no es poden 
destinar a d’altres serveis per a la comunitat. ■ La
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Abdó Florencio

Sempre que arriben els exàmens finals de 
desembre i gener (segons la universitat o 
institut), els estudiants ens posem molt sen-
sibles, ens ataquen els nervis, i compartim 
vídeos graciosos. La veritat és que ens riurí-
em de qualsevol cosa. Després ens distraiem 
massa estona: és el nostre mecanisme de de-
fensa inconscient que ens protegeix del do-
lorós procés d’omplir neurones. Aleshores 
omplim les biblioteques, perquè a casa no 
hi ha qui es concentri. Allà tan sols cal que 
una sola persona arranqui malament els 
seus preciosos apunts de la llibreta i es que-
di amb cara de babau, perquè la biblioteca 
sencera exploti en un riure compartit. Al 
cap i a la fi estan desesperats, ho pots veure 
als ulls, i quan es troben amb l'oportunitat 
d’alleujar tensions amb una rialla, ho fan, 
i quan comparteixen vídeos graciosos, s’hi 
aferren com si els hi faltés l’aire.

Malgrat tot, em considero un detractor 
dels vídeos virals que tothom veu i es passa. 
És a dir, hi ha temporades de l’any que no els 
hi veig el sentit més mínim. A la pràctica, 
només distreuen. Si parlem de vídeos de ga-
tets, que no em canviaran la vida si els veig, 
la majoria no els recordaré a final d’any.

Trobo que l’aparador d’internet mos-
tra tota la irrellevància del món. Sense cap 
necessitat ens veiem xuclats a veure vídeos 
per moda, però el dia només té vint-i-qua-
tre hores. L’únic pretext de les xarxes soci-

als és adormir-nos, procurar que passem 
més temps a la web. El temps que passem 
a Facebook veient vídeos es tradueix en els 
diners que la gran corporació facturarà a 
final d’any a través de la publicitat, i que no-
saltres compartim els nostres vídeos és molt 
beneficiós per ells. Qualsevol vídeo pro-
vinent d’un mòbil farà el fet, per molt mal 
fet que estigui, a l’hora de cobrar. Youtube té 
un estàndard de producció més alt: és ple de 
professionals en fer vídeos sobre el que està 
a l’ordre del dia dins la bombolla d’inter-
net, i aquells vídeos solen tornar-se virals. 
Tot seguit, es crea tota una parafernàlia de 
vídeos comentant els primers vídeos o pa-
rodiant-los. Entre tot el temps en què s’han 
visualitzat uns i altres, els associats de You-
tube facturen diners. Fins i tot molts diaris 
com La Vanguardia saben aprofitar l’onada 
quan enllacen articles amb aquests vídeos, 
aconseguint, en última instància, més tràfic 
a les seves webs.

Potser algú deu pensar que no hauríem 
de fer valdre el nostre temps a internet pel 
fet que no l’estem pagant. Res més allunyat 
de la realitat, perquè estem pagant amb la 
moneda valuosa del temps, un temps que 
les empreses capitalitzen mentre tu no ho 
fas. Com a usuari hauries de saber que pa-
gues tot el que veus a la xarxa, i si no en 
treus el millor profit, és que estàs perdent 
diners. ■

Els vídeos virals són 
una pèrdua de temps i diners

Josep Armentano

Em sembla molt malament, crec 
que som al voltant de 40.000 per-
sones més o menys a la Marina, 
això està fatal. Inauguren aquest, 
que segurament passa per aquí i 
no obriran les nostres estacions. 
Està mal fet.
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Tarantino ho ha tornat a fer, una altra gran obra, la seva pròpia versió de 
l’oest de "Reservoir dogs", vuit odiosos personatges tancats en un ranxo 
durant dos dies per culpa d’una tempesta de neu, amb una atmosfera 
asfixiant i claustrofòbica. Tarantino ens regala un excel·lent western di-

ferent del seu anterior "Django desencadenado" però igual de recognoscible, amb uns tocs 
de suspens. "Los odiosos ocho" és una pel·lícula repleta de diàlegs, és per això que s’envolta 
d’un grup d’actors que entenen perfectament la manera de pensar i treballar del director, 
recupera a Tim Roth (el botxí), a Kurt Russell (el caça recompenses), al sempre efectiu 
Michael Madsen (el vaquer misteriós), o a l’increïble Samuel L.Jackson; les pel·lícules de 
Tarantino no serien el mateix sense les aparicions d’aquest magnífic actor, mereixen també 
un comentari destacat Walton Goggins (el nou xerif de Red Rock) i sobretot Jennifer Jason 
Leigh (la fugitiva Daisy Domergue), la seva actuació és sorprenent i memorable; és proba-
ble que opti a diversos premis, un altre gran personatge femení per afegir a la filmografia 
de Tarantino. 
Un altre gran encert del director és haver aconseguit la participació d’Ennio Morricone per 
a la banda sonora; el gran compositor que dotà d’una personalitat pròpia als spaguetti wes-
terns dels seixanta compon aquí una música més acord per a una pel·lícula de terror que 
per a un western, però molt efectiva, que ajuda molt amb l’ambient opressiu i claustrofòbic 
de la pel·lícula.
En resum, gran pel·lícula de Tarantino, recognoscible i excessiva com ha de ser. ■

L’acomodador
Juan Bibian

Esos ocho

Millorar els nostres barris
I els veïns, què podem aportar?

Hi ha imatges que valen mil paraules, el dia 
8 de gener, en resposta a la convocatòria que 
l’alcaldessa de Barcelona Ada Colau havia 
realitzat, la sala Pepita Casanellas registrà un 
ple espectacular. I per si teníem algun dubte 
de l’interès dels veïns i veïnes de la Marina 
pels temes que sobre els nostres barris es po-
dien abordar, les més de 40 intervencions les 
van acabar de dissipar.

És bo en aquest tipus d’actes, atendre no 
solament el que es diu, sinó també el que es 
percep, les intervencions demostraven l’in-
terès, però també que el moviment associa-
tiu està molt present a La Marina; la plurali-
tat de les diferents intervencions, el respecte 
i civisme mostrat, les ganes de millorar els 
nostres barris, es percebien perfectament.
Existeixen moltes persones amb excel·
lents idees per millorar la participació i la 
convivència als nostres barris 

La Marina té unes Associacions Veïnals 
sòlides, amb anys de lluites i reivindicaci-
ons que han permès, gràcies al paper que 
aquestes han jugat en l'organització dels seus 
veïns, que no es trepitgin drets i que en can-
vi s'aconsegueixin conquestes que ningú ha 
regalat, sinó que són fruit de l'esforç de tots 
i totes. Les mateixes, com venim reproduint 
un cop i un altre, en aquestes pàgines, igual-
ment han jugat i juguen un important paper 
en la cultura, el rescat de la història, la cons-
ciència i convivència de barri.

Per aquest motiu cobra major importàn-
cia la reflexió que Abdó Florencio, persona 
molt vinculada des de sempre als movi-
ments associatius, ens va regalar en la seva 
intervenció, referint-se a la necessitat de 
participar activament en les entitats. En pri-
mer lloc, a l'acte es demostrava que existei-
xen moltes persones amb excel·lents idees 
per millorar la participació i la convivència 
als nostres barris, però, què hagués passat si 
aquestes propostes s'haguessin portat prèvi-
ament a les nostres organitzacions veïnals? 
Doncs està claríssim, que les mateixes s'ha-

guessin enriquit i preparat, assumint-les no 
com a elements particulars, sinó fruit d'un 
debat col·lectiu, que com és evident hagués 
estat defensat col·lectivament, cobrant el 
mateix, més força tant en el contingut com 
en la seva defensa.

L'assemblea molt bé, Però ja està tot solu-
cionat? Van quedar molts temes lògicament 
sense resoldre, Com realitzem el seguiment? 
Hem deixat clar que es van fer propostes i 
reivindicacions molt serioses, algunes amb 
molts anys de demora. Com es realitza el se-
guiment? Esperem al fet que se'ns convoqui 
a una altra assemblea, o comencem a enfor-
tir els elements de participació col·lectiva.
Es tracta de fer el pas i aportar les nostres 

il·lusions i propostes en les entitats cívi·
ques ciutadanes

Si alguna cosa va quedar clar en l'assem-
blea, és la necessitat de millorar els nostres 
barris, a través de les importants reivindi-
cacions plantejades, i les nostres entitats es-
tan en bones condicions per realitzar el se-
guiment. La Coordinadora d'Associació de 
Veïns i Comerciants està en marxa, i té molt 
clares les seves propostes, com va demostrar 
la intervenció del seu president Eli Rolando. 
El moviment associatiu està en un moment 
de renovació i canvis, que en la mesura que 
es materialitzin noves incorporacions, de 
ben segur significaran una millor adaptació 
als nous temps.

Pensem per exemple, el paper que noves 
col·laboracions poden aportar en la utilització 
de les xarxes socials i les noves tecnologies, 
facilitant la comunicació i fomentant la parti-
cipació i una millor i més ràpida comunicació 
al conjunt de la ciutadania. Això pot propiciar 
que propostes i reivindicacions tan impor-
tants com les que es van plantejar en l'Assem-
blea, puguin publicitar-se immediatament, 
així com el seu seguiment o la posterior parti-
cipació per aconseguir els objectius proposats.

Columna grega
Myriam Reyes

El jardí
Xavier Sanz

Les autoritats han anunciat que aquest mes de febrer entrarà en servei 
el tram de la L9 que connectarà l’estació de Zona Universitària amb 

l’aeroport de El Prat a través dels municipis de Barcelona, l’Hospitalet i el Prat. El mateix 
anunci deixa sense data l’obertura del ramal (L10) que correspon al barris de la Marina i el 
polígon industrial de la Zona Franca.

Després de més de 12 anys d’obres, els veïns i veïnes de La Marina constaten que el seu 
transport públic, el que connecta els barris amb la resta de la ciutat; essencial per anar a 
treballar, estudiar; per la mobilitat en general no és una prioritat de l’administració. Posar 
el metro al servei del congrés mundial de mòbils segur que és estratègic per Barcelona; 
però no adquirir, al mateix temps, un compromís de data d’inauguració del metro de la 
Marina és un escàndol.

No es pot demanar més paciència als veïns, davant una reivindicació que es remunta als 
anys 80-90 del segle passat. Una paciència que s’han tornat sacrifici per les molèsties de les 
obres inacabades del metro. Una paciència i una dignitat que supera de molt la manca de 
compromís de les autoritats amb els barris de la Marina pel que fa a les seves necessitats 
de transport públic. ■

Aquesta part de la meva vida es diu: co-
mençar. La Júlia anava voltant pels carrers. 
Només duia una jaqueta de llana i uns pan-
talons de pana que li arribaven a l’alçada del 
turmell. No sé dir-vos quina edat té perquè 
ella no m’ho va dir mai.
Me la trobava sempre a la parada del bus. 
Mai l’he vista agafar-ne un. Un dia de tants 
em va mirar fixament…
La Maribel era una dona embotida en una 
bata blava. Era mare de tres nens i no arriba-
va als 30. Treballava fent un parell de cases. 
No li anava malament, pero li agradaria ser 
cantant, i així ho feia saber allà on anava…
La Marta era una jove estudiant d’història 
de l’art. Odiava estudiar, però a casa no li 
deixaven decidir, i ella no tenia el coratge 
per enfrontar-se amb els seus pares.
La seva parella de feia 19 anys havia mar-
xat amb una dona més jove... L’Eulàlia, la 
Pili, l’Andrea, l’Ester... Totes, i més, anem 
fent, trampejant el pas del temps, vivint, 
estimant, lluitant dia a dia. Gestionant els 
sentiments i els menjars, somiant... Algunes 
especials, d’altres no tant. Algunes grans do-
nes sàvies, d’altres no tant… 
No son perfectas más se acercan a lo
que yo simplemente soñé. ■

Metro: el compromís pendent

|| Juan López Lafuente 
|| Redacció

Entre tots i totes, podem aconseguir uns 
barris dels quals ens sentim encara més 
orgullosos.

Tenim uns objectius tan necessaris, que 
en la seva consecució, els veïns i veïnes de 
la Marina ja hem donat mostres d'una for-
ta participació. Solucionar els problemes de 
transport i mobilitat, la pobresa energètica, 
el compliment de compromisos adquirits, 
remodelacions pendents, millorar les nor-
mes de convivència, una millor neteja dels 
nostres barris, lluitar contres les polítiques 
de retallades, o el desmantellament del Cen-
tre d'Internament d'Estrangers i millorar 
la seguretat als nostres barris, entre altres 
reivindicacions plantejades, exigeixen un 
seguiment en el qual la participació de tots 
i totes a través de les nostres entitats és més 
necessària que mai i en tot això, els veïns i 
veïnes tenim molt que aportar. ■

Esperem al fet que se'ns 
convoqui a una altra 

assemblea, o comencem 
a enfortir els elements de 

participació col·lectiva
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Albert Deusedes
Barcelona, 40 anys. Primer Secretari de PSC 
Sants-Montjuïc, afiliat a UGT i soci de Mé-
dicos sin Frontera

Jordi Fexas
Barcelona, 50 anys. Llic. en Història. 
Activista social i polític. Ciutadà com-
promès amb el moviment veïnal i asso-

Barcelona, 57 anys.  Llicenciada en 
Ciències de la Informació, Postgrau en 
Anàlisi del Capitalisme Contempora-
ni. Consellera  de La Marina.

Esther Pérez 

S’estan aplicant nous plans d’ocu-
pació; d’impuls i foment de 
l’economia social i el coope-

rativis-me; programes d’in-
serció  per a col.lectius en 
risc d’exclusió i també 

per a joves; contrac-
tes per a desem-
pleats de llarga 

durada…

Sergi Sarri

Barcelona, 28 anys. Enginyer Tècnic Aeronàutic i 
Màster en Gestió Aeronàutica. Amant de la poesia 
i la llibertat.

S'han de reforçar les polítiques actives d'ocupació, po-
sant més recursos perquè hi hagi persones especialitza-

des en ajudar a trobar feina persona a persona. A la Ma-
rina vam reforçar-ho des d'un espai a la Bàrkeno amb 

la col·laboració de Trinijove, entitat d'èxit fent 
això als barris de Trinitat, però el nou go-

vern sembla que té altres prioritats.

A més de la contractació i generació de llocs de treball 
directes, pot ajudar indirectament al creixement eco-
nòmic i la generació d'ocupació, millorant la mobi-
litat i el transport al barri, ja que més empreses 
voldrien instal·lar-se. Ajudar al teixit co-
mercial, així com destinar pressupost 
a activitats formatives, tant de re-
ciclatge com  d’especialització. 
L'imprescindible és tenir 
voluntat política per a 
això.

Proximitat territorial en la contractació a les 
promocions previstes a Prat Vermell i Porta Fira. 
Descentralització de les polítiques d'ocupació de la 
ciutat. Concreció a la Marina de les accions de con-

tractació extra anunciades. Polítiques més in-
tensives en el marc formatiu i d'educació 

(Èxit i FP dual)
Ángel Lao

Granada, 45 anys. Casat. Tres fills. 
Llicenciat en Dret. Oficial del Re-
gistre Mercantil de Barcelona.

A part de plans especials d'ocupació al barri, donar una 
solució al greu problema de mobilitat que patim, no no-

més amb l'obertura de les tres estacions del metro, sinó 
amb la implementació d'una xarxa d'autobusos 

eficient. Facilitant tant a qui surt a treballar 
com als que ens visiten a la recerca 

de serveis o compres i així es 
fomentaria el teixit co-

mercial i l'obertura 
de nous 
negocis.

M. Lluïsa Pahissa

Barcelona, 62 anys. Viu a Sants. 
Participa activament en el movi-
ment independentista i és membre de 
Sants-Montjuïc per la Independència

La joventut és la que més pateix l'atur 
i la precarietat laboral. L'Ajuntament 
ha d'intervenir per aturar l'abandó es-
colar, que aboca noies i nois dels nostres bar-
ris a viure cada cop més precaritzats, en un 
atur de llarga durada o havent d'accep-
tar feines amb sous per sota del salari 
mínim.

José Antonio 
Calleja

47 anys. Funcionari de la Ge-
neralitat. Llicenciat en Crimi-
nologia i Diplomat en Recer-
ca Privada. President del PP  
Sants-Montjuïc.

Fer coincidir encara més l'oferta 
formativa amb l'oferta laboral. 
Implicar més a les empreses de 

la Zona Franca, ZAL, i unes altres que vengen, 
en la contractació de persones de la Marina. 

Arribada del metro. Participar en el Pla Eu-
ropeu de Garantia Juvenil 2014-2020.

La mirada dels set consellers portaveus del districte de Sants-Montjuïc sobre un mateix tema. 

Quines mesures concretes es poden fer des de l'Ajuntament de Barcelona per combatre 
l'elevat nivell d'atur en La Marina?

Vols proposar preguntes als consellers? Escriu a les nostres xarxes socials 
o al nostre web: facebook.com/lamarinacat i lamarinadigital.cat
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Arribada del 
bus del barri a la 
Colònia Santiveri

Isabel Serrano
Consell de barri
09/11/2015

 
Reobertura 
del servei 
d'urgències 

del CAP Carles 
Ribas

Neus Borrell
Consell de barri
09/11/2015

Senyalització 
escolar al barri

Felipe Mayoral
Consell de barri
09/03/2015

Neteja 
del solar Mare 
de Déu de Port, 

s/n
Elena Garcia

Consell de barri
09/03/2015

El formiguer veïnal és una secció oberta 
a tots els veïns i veïnes que traslladen 

les seves necessitats i queixes en espais 
formals de participació al barri. La Neus 
i l'Elena seran les formiguetes que faran 

seguiment a totes les demandes… funciona 
la nostra participació? Fins a quan estaran 
carregades les formigues, veïnes i veïns del 
barri… participa i uneix-te a aquest formi-
guer… Contacta amb la Neus i l’Elena als 

telèfons 696297592/627591602.

Vellesa i alzheimer, tots estem implicats

Amb la iniciativa de José María Pérez, re-
conegut al barri pel seu compromís en la 
Lluita contra l'alzheimer, aquest dimecres 20 
de gener a la sala de conferències de la Bi-
blioteca Francesc Candel plena, la Dra. Nina 
Gramunt, Neuropsicòloga i investigadora 
en envelliment actiu de la Fundació Pasqual 
Maragall va explicar algunes pautes sobre 
què podem fer per reduir el risc de patir 
Alzheimer amb l’exposició “Posa el cor per 
cuidar el teu cervell”.

La sala va a estar plena i no és per menys 
doncs les dades encara no deixen de ser pre-
ocupants: el 50% de la població major de 85 
anys i una de cada deu persones majors de 
65 anys pateix la malaltia de l'alzheimer.

La Marina va aprofitar l’ocasió per parlar 
amb la Dra. Nina.
Escoltant la seva conferència respecte dels 
avanços que hi ha hagut en la qualitat de 
vida ens crida l'atenció que encara avui 
tenim por d'envellir. Tan dolenta és la ve·
llesa?

Arrossega molts estereotips. Els 65 anys 
era el límit i la frontera per a moltes coses; 
començàvem a parlar de la tercera edat, de 
la de jubilació. Els majors de 65 eren senils 
i els menors de 65 presenils… era l'època en 
la qual l'esperança de vida estava entorn dels 
60-65 anys.

Avui dia a aquesta edat ets relativament 
jove i sorprendria que t'apliquin el qualifica-

tiu de senil. Vivim fins als 80 i 90 anys. Als 
65 encara et queden 20 o 30 anys de vida! 
Tenim una qualitat de vida molt superior a la 
de fa trenta anys, però en canvi no ha evolu-
cionat la nostra concepció social. S'arrossega 
una postura que es diu “edatista”, és a dir dis-
criminació de les persones per l'edat. Aques-
ta perspectiva és el que el conjunt de la soci-
etat hem de canviar entre tots. Els primers, 
les mateixes persones que van envellint. No 
hem de sucumbir als mites i entendre que la 
realitat sanitària d'avui dia és una altra i l'en-
velliment es pot viure en plenitud.
Just perquè la gent viu més l'alzheimer és 
un tema que cada dia cobra major interès. 
Quan la pèrdua de memòria és un símp·
toma que deu alertar·nos com a possibles 
indicadors de aquesta malaltia?

Quan aquest símptoma està relacionat 
amb l'Alzheimer té unes característiques di-
ferencials; suposa un canvi respecte a com 
ha estat sempre aquesta persona, els pro-
blemes de memòria són permanents i a més 
tendeixen a empitjorar i si no es recorre a 

una ajuda externa, interfereixen clarament 
per portar una vida diària amb normalitat.

Si es donen aquests requisits, valdria la 

pena fer una consulta mèdica sobre aquest 
tema.

Hem de coordinar diferents indicis per as-
segurar que es tracta de la malaltia. 
Hi ha algun consell que hauríem de seguir 
des de la joventut per evitar el risc d'Al·
zheimer?

No disposem de cap concepte o mètode 
que ens garanteixi evitar la malaltia, però si 
podem afavorir com a mínim, el retard de la 
seva aparició portant un estil de vida saluda-
ble a partir de ja, d'avui!
Com?

Atenent a quatre pilars fonamentals; Vigi-
lar bé els nivells d'aigua, fer una dieta me-
diterrània, mantenir activitat física i relacio-
nar-nos i compartir amb uns altres. Establir 
relacions amb uns altres evitarà el risc d'alte-
racions psicològiques.

D'altra banda és important l'activitat cog-
nitiva: adquirir nous aprenentatges, partici-
par en un cinefòrum, comentar pel·lícules, 
llibres, novel·les. Qualsevol activitat que su-
posi un repte mental serà positiu i favorable 
per a les connexions neuronals.
Si hagués d'esmentar un repte fonamental 
del sistema actual davant l'envelliment po·
blacional, quin seria?

Crec que hem de reconèixer els progressos 
que s'han fet en el camp científic-sanitari i 
que han permès aquest envelliment poblaci-
onal. Ara la prioritat és dotar-ho de qualitat 
de vida...  ■ 

Troba l'entrevista completa a la nostra pà-
gina web… www.lamarinadigital.cat

|| Yohany Limpias  
|| Redacció

Què podem fer per reduir el risc de patir aquesta dramàtica malaltia

▶ La Dra. Nina Gramunt durant la seva conferència.                             Josep Armentano

Il·lustració: Daniel Navarro

“No hem de sucumbir 
als mites i entendre que 
avui dia és pot viure una 

vellesa en plenitud”
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Torna la promesa 
del metro a la Marina

Cal fer més pressió que mai
Les reivindicacions veïnals de dècades o la 
necessitat objectiva de dotar de connectivi-
tat per transport públic un territori densa-
ment poblat i físicament separat de la resta 
de l’entorn metropolità com és La Marina, 
encara no havien aconseguit portar el Metro 
al barri. En canvi, sí que ho havien assolit les 
pressions dels lobbies, i en particular els or-
ganitzadors del Mobile World Congress, que 
posaven com a condició imprescindible per 
mantenir el congrés anual de telefonia mòbil 
a la capital catalana que hi hagués conne-
xió en metro entre l’aeroport i la Fira. A la 
fi sembla que les administracions han entès 
que amb La Marina ben connectada i inte-
grada a Barcelona, els beneficis de l’obertura 
de la L10 Sud i les seves estacions del barri 
seran molt superiors als costos.

Aquest divendres cinc de febrer, Ajunta-
ment i Generalitat van acordar corresponsa-
bilitzar-se per fer possible l’arribada del me-
tro a La Marina. L’acord polític preveu que 
les dues administracions participaran en el 
finançament de la infraestructura pendent. 
El vicepresident econòmic, Oriol Junqueras, 
treballarà la proposta concreta amb l’execu-
tiu municipal en els dies vinents, quan es-
perem tenir més noticies i que continuïn en 
aquesta línia.

Tot així caldrà no perdre de vista que fins 
que no s’ampliï la L2 cap a Montjuïc, La Ma-
rina, la Fira i l’aeroport (projecte inclòs al 
Pla Director D’Infraestructures 2011-2020), 
no quedarà garantida una connexió ràpida i 
eficient ni entre La Marina i la resta de la ciu-
tat, ni entre Barcelona i el seu aeroport. Les 
administracions encara tenen deures per fer, 
i els veïns i les entitats cal que siguin la ga-
rantia que els acabin d’una vegada per totes.

Cal mencionar que la inauguració de La 
nova L9 Sud suposarà una millora en la mo-
bilitat dels veïns de L’Hospitalet i d’El Prat, 
així com per als usuaris i treballadors d’equi-

paments, serveis i infraestructures com l’ae-
roport, polígons com Mas Blau, o Merca-
barna, i la Zona Universitària. També té una 
nova estació, “Fira”, que quedarà a 800 m de 
la zona industrial i de serveis dels carrers 
Ferro i Acer i dels veïns de la confluència 
Alumini-Alts Forns, o a 1000 m dels d’Edu-
ardo Aunós. En qualsevol cas, una mínima 
millora per a molt pocs dels 31.000 habitants 
de La Marina que viuen massa lluny d’aques-
ta nova estació o de les ja existents d’Ildefons 
Cerdà i Magòria-La Campana (ambdues de 
la L8 i FGC). Amb només aquest ramal, el 
metro continuaria sense donar servei a la 
major part dels nostres barris.

La L9/L10, una infraestructura ge-
gantina i sempre envoltada de po-
lèmica

La història, encara inconclusa, de la gran 
línia orbital de metro de Barcelona ha anat 

sempre de la mà de la polèmica. L'any 1997 
es va començar a recuperar un projecte de 
1971 de fer una línia que fes un recorregut 
semicircular per Barcelona, des de la Zona 
Franca fins a La Pau, amb un recorregut si-
milar al de la Ronda del Mig. La Generali-
tat va impulsar el projecte des de l’any 1999, 
decidint afegir-hi dos ramals als extrems: al 
sud un que acabés a l’aeroport i un altre al 

ZAL (Zona Franca), i al nord un que acabés 
a Santa Coloma de Gramenet i un altre a Ba-
dalona. Aquest projecte incorporava un tú-
nel de 46 km, que l’hauria de convertir en la 
línia subterrània més llarga d’Europa i inno-
vacions tecnològiques fins ara mai emprades 
a Catalunya, com un sistema automatitzat de 
trens sense conductor, dues tuneladores de 
gran capacitat treballant alhora i estacions 
situades fins a 90 m de profunditat, amb un 
cost inicial previst de 2.464 milions d’euros.

Les obres van començar el 2003 a Bada-
lona, però tot i això es van anar fent modi-
ficacions sobre el projecte original, princi-
palment a la zona d’El Prat, on l’Ajuntament 
va fer incloure fins a 6 estacions al municipi, 
alguna de les quals en barris que només eren 
un projecte (Eixample Nord, avui dia encara 
sense edificar). Això va provocar que el re-
corregut del ramal fins a l’aeroport es tornés 

més sinuós, amb el consegüent increment de 
cost.

El primer gran contratemps, però, va arri-
bar el 2005, quan es produeix l’accident que 
causa l’esvoranc del Carmel, durant les obres 
d’ampliació de la L5. El cost de fer front a 
les reparacions i el reforç en les mesures de 
seguretat va fer que la construcció de la L9/
L10 s’alentís molt i que els terminis previstos 
per la inauguració s’anessin allargant encara 
més: fins al 2008 per als trams nord i 2012 
per la resta.

El projecte inicial també va anar patint 
modificacions en el recorregut, com inclu-
sions de noves estacions, que van fer anar 
apujant el pressupost, que l'any 2008 ja s’en-
filava fins als 6.829 milions. En aquell 2008, 
en paral·lel a l’esclat de la crisi, la Generalitat 
va decidir modificar el finançament, ator-
gant la concessió de les estacions de la línia 
a empreses privades, que van avançar 3.143 
milions d’euros, per construir-les i fer-hi el 
manteniment a canvi d’un cànon anual per 
part del Govern (independentment del fet 
que aquestes estacions encara no estigues-
sin donant servei). Amb aquest sistema de 
finançament, es calcula que el cost total 
de l’obra un cop acabada haurà estat d’uns 
16.600 milions d’euros.

El 2010 es va inaugurar el primer tram de 
la L9/L10, des de La Sagrera cap a Santa Co-
loma i Badalona. Des d’aleshores no s’havia 
tornat a obrir cap nou tram i el ritme de les 
obres ha avançat de manera molt irregular.

A més, amb l’esclat d’escàndols de cor-
rupció com el Cas Palau o el Cas Pujol-Su-
marroca, es va començar a investigar judi-
cialment l’adjudicació dels contractes i el 
presumpte pagament de comissions relatives 
a aquesta obra i algunes de les empreses in-
volucrades. ■

▶ Cartell de les protestes del metro exhibit a la plaça de La Marina.                          Arxiu

Ajuntament i Generalitat per fi es posen d'acord
|| Mauro Sturlese  
|| Redacció 

“A la fi les adminis-
tracions han entès 
que tots guanyem 

amb La Marina ben 
connectada i inte-
grada a Barcelona”

▶ Traçat de la línia 9 i 10 Marina-Zona Franca.                            Arxiu



es que el teu nadó neix fins que es converteix en un nen /a de tres anys, 
passa un temps que és molt important tant per a ell com per a tu, ja si-
guis la mare o el pare.

El primer any, és el temps de Simbiosi. Necessita estar molt a prop de la seva mare 
i / o del seu pare, és com un cadellet que està sempre enganxat a la seva mare i als 
seus germans, necessiten la sensació del contacte, de la calor i de la pertinença.
En aquesta etapa el teu nadó necessita ser mirat, acceptat, benvingut; sentir-se sos-
tingut. Vol el contacte físic i la referència del cos de l'altre en contacte amb el seu 
cos.
Experimentar el seu contorn corporal l'ajuda a reconèixer el seu cos, els seus límits 
i fins on arriba. En un primer moment el nen no diferència qui és ell i qui són les 
altres persones que l'envolten. Se sent segur i apreciat quan fem tocs corporals com 
massatges suaus, i tocs de contorn en tot el seu cos.
En la mesura que el nen se senti segur, li serà sostenible experimentar que la seva 
mare està absent per períodes curts de temps, i sabrà que torna. De manera salu-
dable el nen que ha cobert aquesta primera etapa de Simbiosi anirà transitant cap 
a l'etapa de la Dependència.
Al voltant de l'any, el teu nen/a, començarà a explorar de manera natural al seu vol-
tant i atrevint-se cada vegada més a separar-se per curts lapses de temps. Comença 
l'etapa de la Dependència.
Perquè hi hagi Dependència, ha d'haver-hi hagut Simbiosi prèviament. En la de-
pendència el nen ja té la vivència de saber ser un ésser diferent de la seva mare. En 

un extrem es troba una figura adulta, materna/paterna, amb una estructura psico-
lògica i en l'altre extrem un nen que està construint la seva estructura psicològica, 
i que té com a referent la figura adulta.
Quan el nen se sent segur i ha experimentat suficientment la Dependència, anirà 
cada vegada més a explorar l'entorn i com és el fet de distanciar-se de la mare. En-
trem llavors en la següent etapa, l'Autonomia. Aquesta etapa pot començar a pro-
duir-se cap a l'any i mig. En alguns nens pot iniciar-se més tard. En aquesta etapa 
és important reconèixer i celebrar els seus nous avenços, segurament està donant 
els seus primers passos, potser li interessen més els jocs amb objectes que calcen, 
cada vegada fa sons que s'assemblen més a paraules.
El nen, al seu propi ritme, es distancia de la mare, i torna per constatar que ella con-
tinua allà. Per exemple en anar al parc, es distancia per jugar, encara que constant-
ment mira a veure si la seva mare, el seu pare, o algú conegut continua estant allà.
El procés d'autonomia, segueix evolucionant fins que en l'adolescència manifesta el 
seu clímax i s'inicia l'etapa d'Independència.
Si vols que el teu fill o la teva filla s'independitzi de tu i canalitzi la seva pròpia vida 
en l'etapa adolescent, necessita quan és petit ser sostingut, saber-se estimat i accep-
tat tal com és, i que ocupa un lloc important en el dia a dia.

Nieves Batista 
Projecte Imagina't

Nota Editorial
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Comença la preinscripció escolar pel curs vinent. És el moment en el qual 
els pares i les mares han d’escollir el millor centre educatiu pels seus fills.

Però anar a l’escola, no és només estudiar. Al volant del món educa-
tiu giren moltíssimes coses; la participació dels pares i mares des de 
l’AMPA per col·laborar en el dia a dia de la vida escolar i comunità-
ria del barri, les activitats que s’hi desenvolupen des de la mateixa 
AMPA o des de projectes externs, com triar a quina escola anar, 
on trobar informació, etc. D’alguns d’aquests temes en parlem en 
aquestes pàgines.

Els pares i mares opinen…

¿Perquè penseu que és important participar a l’ AMPA de l’escola?
Per a mi el millor de poder participar en una AMPA és, poder ensenyar al teu fill l'im-
portant i necessari de tenir una escola de qualitat a l'hora de fer alguna cosa voluntàri-
ament per crear una societat millor.

Ramon Alberca.- AMPA BARKENO

Porqué la educación de un niño no es sólo estudiar mates, lengua.....es saber compartir 
ideas, ilusiones y trabajo. Y el AMPA es una buena plataforma para poder demostrar 
que trabajando en equipo y por el bien común se consiguen cosas importantes.

Charo del Pozo - AMPA RAMON CASAS

¿Qué és el que més valoreu a l'hora de buscar una escola pels vostres fills?
Nosotros miramos los colegios públicos de la zona, el número de líneas valorando que 
cuantas menos tenga mejor,  la cercanía a casa. Preguntamos a amigos que llevaban a 
sus hijos si estaban contentos con el funcionamiento del colegio, después los fuimos a 
ver para valorar las instalaciones y los espacios de juego. También nos informamos de 
la línea pedagógica.

CHELO CASTELO

Para buscar el instituto miramos que el nivel de aprobado entre sus alumnos fuera bue-
no, que tuviera pocas líneas y que estuviera cerca de casa con una buena combinación.

JOSE AGÜERA

Nosotros miramos como era el lugar, la zona donde se encontraba que preferíamos que 
estuviera cerca de casa y el tipo de enseñanza, el proyecto pedagógico.

MANUEL ANGEL PEDRO

El món educatiu i el seu entorn

Si sou una AMPA del barri i voleu que par-
lem d’alguna activitat que realitzeu podeu 
enviar-nos un mail a:

TIAFLM.SUPLEMENT@GMAIL.COM.

Des de l’AMPA de les escoles, es realitzen moltíssimes activitats per implicar a 
nenes i nens i a les seves famílies en el dia a dia del centre escolar i del barri.
L’ AMPA Bàrkeno, va organitzar un entrenament de futbol de forma conjunta 
amb E.F.C Perfomance d’exjugadors del F.C. Barcelona. En aquesta activitat hi 
van participar més de 145 persones, entre pares, mares, alumnes i veïns. Grans 
i petits, van poder fer-se fotografies amb la copa del món! A més, també es va 
sortejar una pilota de futbol signada pels jugadors de primera divisió. La finalitat 
d’aquesta activitat és donar-li continuïtat, i realitzar entrenaments gratuïts per a 
nens de 3 a 6 anys en el camp de l’Ibèria cada dissabte. Aquesta iniciativa es vol 
realitzar en altres escoles del barri.
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Convivim  Esportivament i les famílies com a 
agent indispensable

El Programa Convivim Esportivament, impulsat des de l'Ajunta-
ment de Barcelona i desenvolupat per la Fundació d'El Consell en 
coordinació amb la Taula d’Esports de La Marina, va començar a 
caminar al barri de La marina l'any 2012 amb l'objectiu d'impreg-
nar de valors i hàbits esportius a determinats sectors i entorns que 
d'altra manera, tindrien molt difícil poder accedir-hi. La fita final 
és aconseguir que els nens, nenes de primària, secundària i joves 
que hi participen puguin desenvolupar aquests valors i habilitats 

en la seva vida quotidiana. Avui, les dades quantitatives que presenta són, 
per elles mateixes, un evident exemple de l'èxit de la proposta i la seva 
bona acollida: 335 participants, 28 grups d'activitats diferents i 6 centres 
educatius del barri implicats de manera directa. Amb tot, res del progra-
ma tindria sentit si aquest treball no fos en sintonia i amb la implicació 
de les famílies. Des del seu compromís en la inscripció dels nens, nenes 
i joves, passant pel seu seguiment regular fins a arribar a la coordinació, 
d'una manera o altra, amb els agents i monitors participants; per assolir el 
veritable èxit del Convivim Esportivament és indispensable que els parti-
cipants ho siguin amb l'escalf i la companyia, física o sentimental, del seu 
adult de referència, de la seva família. 
A la Marina, i gràcies a la implicació dels centres educatius i de les entitats 
esportives de la Taula d’Esports de La marina com agents del territori, 
com a vertebradors i com a canals directes amb aquests entorns famili-
ars especialment sensibles, aquesta sintonia ha existit des del primer mo-

ment. Una vegada més, l'entorn familiar, en aquest cas a través de l'esport 
i amb uns paràmetres concrets i clars que ens assenyalen a tots el camí a 
seguir dia a dia, és la clau que obre la porta a qualsevol perspectiva d'un 

futur millor per als nostres infants. I el Convivim Esportivament no n'és 
una excepció. Això ho vam  tenir clar des del principi, tant des de la FEEB 
com des de l'Ajuntament quan es va engegar el programa, i ho estem de-
senvolupant de manera permanent.

Campanya In-forma’t 2016
Els Punts d’Informació Juvenil de Barcelona, com 
cada any, organitzen durant els mesos de febrer i 
març la Campanya In-forma’t. Una campanya que 
amb les seves xerrades i tallers vol informar i ori-
entar els joves en el seu itinerari acadèmic. Es pot 
trobar tota la informació a: www.informat.cat 

Les activitats organitzades pel Punt d’Informació Juvenil de Sants-Montjuïc són:
Xerrades “Acabes l’ESO, ja saps què faràs?” del 26 de gener al 18 de febrer, al PIJ de Sants-Mont-
juïc. Una activitat dirigida als grup-classe de 4rt d’ESO de tots els Centres d’Ensenyament del Dis-
tricte, que consisteix en una xerrada informativa explicant les diferents possibilitats formatives un 
cop acabada l’ESO.
Xerrades de Cicles Formatius de Grau Mitjà i Superior, dijous 25 de febrer de 9 a 14h, al Cen-
tre Cívic Cotxeres de Sants. La jornada inclourà sessions sobre cicles formatius de dotze famílies 
professionals, tant de grau mitjà (CFGM) com superior (CFGS), a càrrec de professors que impar-
teixen aquests estudis. S'explicaran les vies d’accés, els cicles de cada família, les sortides laborals, 
etc. L’activitat és gratuïta i oberta a tothom, no cal inscripció prèvia!
Treballar com a Bomber, dimecres 16 de març a les 19h, a la Biblioteca Francesc Candel. El cos 
de Bombers de l’Ajuntament de Barcelona ens explicaran els requisits i les proves per accedir al 
cos de bombers, així com el seu funcionament intern. Inscripció prèvia al PIJ Sants-Montjuïc o a 
l’Antena de la Marina.

També es pot participar en d’altres activitats que organitza la Xarxa de Punts d’Informació Juvenil, 
com:
L’orientador@ Virtual. Espai de comunicació virtual, obert tot l’any, on es poden preguntar i 
resoldre dubtes sobre estudis universitaris, cicles formatius, batxillerat o PFI, parlant amb profes-
sionals i orientadors acadèmics. Espai virtual dins la web: www.informat.cat 
II Concurs de vídeos Selfie Play. En aquest concurs els joves d’entre 16 i 30 anys poden gravar 
un vídeo amb el mòbil explicant què realitzen en els seus estudis per animar als qui hi estiguin 
interessats. Informació de les bases i premis a: www.informat.cat

Al PIJ de Sants-Montjuïc et poden informar de la campanya, així com assessorar-te en temes 
d’itineraris acadèmics. El seu horari és els dilluns de 10 a 14h i de dilluns a divendres de 17 a 
20.30h al C/Muntadas, 5  (tel. 93 291 42 54 / elpunt@bcn.cat).
A l’antena de la Marina del Port els pots trobar els dimarts i dijous de 17 a 20.30h al Passeig de la 
Zona Franca, 185 (tel. 93 256 37 36)

No deixis perdre la oportunitat de formar-te!

El món educatiu i el seu entorn
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Festival Brot de bandes novelles de Bcn: L’Espai Jove coprodueix amb 
diferents espais de la ciutat i amb el departament de Joventut de l’ajunta-
ment aquest, ja degà, festival que fomenta i recolza les bandes novelles de 
la ciutat. Si tens una banda apunta’t! 

Segueix·nos a Facebook Espai Jove La Bàscula.

Carnestoltes: Dissabte 6. Aquest any l’Espai jove participa de la rua 
del carnestoltes. L’EJ proposa a la cia La Gralla que dinamitzarà  i obrirà 
la rua amb uns xanquers ben especials. 

Tallers: “Els tallers de l’Espai Jove del segon trimestre ja estan en marxa. 
Teatre, Bodyperc, Rima Hip Hop, Fútbol Jove, Producció Musical...vine a 
provar i descobreix què t’interessa, i si no ho trobes ...fes-nos una propos-
ta! Ja saps, VINE, DEMANA I PARTICIPA! T’esperem! 

INFO JOVE, les notícies de l’Espai Jove la Bàscula

Visual Sound: Dimecres 17 a les 18h a la sala gran passarem els víde-
os guanyadors d’aquest festival d’arts visuals que es fa a l’Espai jove La 
Fontana. Amb la presencia de joves creadors i amb una actuació sorpresa 
com a colofó.
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30 anys acompanyant la lluita veïnal 
per un transport digne al barri

L'Associació de Mitjans de Comunicació Local: diari La Marina i LaMarinaFM 102.5
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El nostre Polvorí, 
artilleria i silenci

El dimarts dia dos, TV3 va eme-
tre al programa " Sense ficció", el 
documental: "Paco Candel, l'altre 
català" . En ell hi surt, a part de 
la figura del Paco, molts llocs del 
nostre barri i també hi aporten el 
seu testimoni veins que van com-
partir coses amb ell. Aquest docu-
ment, s'emetrà també per la 2 de 
TVE més endavant.

Des de fa temps, La Fundació 

Candel va proposar a l'Ajun-
tament la colocació d'un mo-
nument, en honor seu, als jar-
dins del drets humans. Aquest 
monument és obra de l'escul-
tor Ferran Soriano, gran amic 
del Paco, del qual hem pogut 
veure una mostra de la seva 
obra a la biblioteca, aquests 
darrers mesos.

L'escultura es financiarà amb 
fons privats, aportacions de les 
entitats, empreses i persones 
que hi vulguin colaborar. ■

|| Esther Pardo 
|| Redacció

Un monument a Paco Candel 

Un dels edificis més emblemàtics al nostre 
barri està avui abandonat per les lleis patri-
monials i museístiques. Sí, parlem del Pol-
vorí, aquells dos edificis històrics que donen 
nom a un barri, i que sense cap mena de 
dubte, també formen part de la història de 
la Marina.

Una vegada finalitzada la Guerra de Suc-
cessió al 1714, es va assentar el regnat del lli-
natge borbònic a tota Espanya. Les petjades 
de Felip V es poden seguir en l’actualitat a 
Barcelona, doncs fou ell el que va remodelar 
alguns dels edificis comtals del modern se-
gle XVIII. El Polvorí i el cos de guàrdia fou 
una mostra d’aquest remodelatge arquitec-
tònic amb la seva construcció al 1752. Tot i 
que l’escut que es posa sobre la porta prin-
cipal d’accés a l’arsenal pertany a l’any 1733, 
forma reivindicativa de les noves possessi-
ons i posicions borbòniques. La construc-
ció que fou acompanyada amb les obres de 
rehabilitació del castell de Montjuïc, amb la 
intencionalitat de vigilar i controlar la ciutat 
de Barcelona des del turó de Montjuïc fins 
a la Ciutadella, rodejant d’alguna manera la 
muralla antiga romana i medieval quedant 
hermètica dins de la ciutat borbònica que 
sobrepassava aquells límits antics.

La construcció d’aquests tipus d’edificis 
militars estaven planificats d’una forma 
senzilla. El polvorí és una construcció de 
pedra, probablement de la mateixa cantera 
autòctona, configurada a partir d’una plata 
rectangular d’uns 40 x 15 metres sustentada 

per sis columnes interiors i amb contraforts 
exteriors. Mentre que, per un altre costat, 
les notícies del edifici del cos de guàrdia són 
més limitades. Aquest últim monument im-
material, a partir d’una hipòtesis generades 
per les publicacions de Pedro Voltes Bou al 
1960 on descriu la utilitat dels barracons si-

tuats als baluards de Velasco i Lengua Sier-
pe al castell de Montjuïc, podem deduir la 
capacitat i utilitat d’aquest espai: ‘’[...] des-
tinados para el cureñaje y otros efectos de 
maderamen propios del arma de artillería, 
el situado en el primero, y para el acuarte-
lamiento de tropa el que está en el segundo 

si bien su capacidad no admite más allá que 
para cuarenta o sesenta hombres.’’ Ambdós 
edificis es troben rodejats per una muralla 
amb espitlleres i torretes de sentinella. 

Els anys posteriors a la seva construcció, 
perdem tota pista de l’ús i situació de l’edifi-
ci, la última notícia ens arriba al 1849 quan 

restauren els dos complexes. Ja que, en la 
cartografia ha sigut molt complicat intentar 
localitzar on es podrien trobar aquests dos 
edificis, suposat que guardava una relació 
important amb el castell, com segurament 
l’ús d’una galeria subterrània que connectava 
el polvorí amb el castell. Tot i això, fem una 
proposta d’aquesta situació sobre la il·lustra-
ció, per tal de veure la relació estratègica i de 
distància que guardava amb la fortificació.

Hem trobat adient parlar sobre aquest 
edifici, ja que generalment són uns monu-

ments històrics que es troben bastant obli-
dats per la memòria de la ciutadania. En-
cara que el treball legislatiu de Patrimoni és 
preservar tot allò que identifica la cultura 
material i immaterial d’un territori, com 
vàrem fer amb el Polvorí i el cos de guàrdia 
al 21 de Juliol de l’any 2000 protegit com a 
Bé Cultural d’Interès Local (BCIL), consi-
derem que no ha sigut un treball on el se-
guiment ha sigut reiterat. 

Per començar, no hi ha cap marquesina 
informativa on plasmi la memòria històrica 
d’aquest complex. I per altre banda, aplau-
dim la proposta impartida gràcies a l’equip 
del ‘’Teatro de los Sentidos’’, persones que 
han volgut prestar i demostrar la cultura 
posant els seus cinc sentits, dins d’un edifi-
ci que marca també el nostre significat com 

ciutadania actual. Constatem que, en anys 
anteriors les inversions en certs llocs cultu-
rals i zones arqueològiques han demostrat 
un major interès dintre de les seccions polí-
tiques perquè afavoria les seves campanyes, 
com fou el cas del Born o pròximament, el 
mercat de Sant Antoni. Jaciments que per el 
seu estat de conservació i el seus materials 
són espectaculars, però que deixen fora de 
plànol altres que també necessiten un estudi 
profunditzat i que com últimament obser-
vem, deixen al barri en una posició mar-
ginal, lluny dels límits de cultivar i apostar 
per la cultura popular i la unió de barris de 
Barcelona. ■

Agraïments: Servei de Paleontologia 
i Arqueologia de Catalunya, en especial: 
als arqueòlegs Gemma Hernández i Quim 
Folch; i també, a la Doctora en Història 
Contemporània a la Universitat de Barcelo-
na, Queralt Solé. 

|| Patricia Rubio 
|| Arqueòloga

▶ Polvorí  2016.              Patricia Rubio

“Les inversions culturals i ar-
queològiques deixen al bar-
ri en una posició marginal, 
lluny d'apostar per la cultura 
popular”

Hipòtesis 
localització del 
cos de guàrdia i el 
polvorí amb res-
pecte el castell de 
Montjuïc. Setge de 
Barcelona de 1706, 
AHCB3-2305D76- 
19064 
Ramon Soley Cetó 

Amb una mica de retard, el passat diu-
menge, el cor la Joia de Montjuïc, va ce-
lebrar la festa de Nadal al seu local social. 
Com sempre, els veïns van anar a escoltar 
la banda.

Aquest any es celebren els 90 anys de 
la seva creació, encara que oficialment en 
son 88. Des d'aquí només podem desitjar: 
" Larga vida a la Joia". La entitat cultural 
més antiga del barri i una de les més anti-
gues dels Cors de Clavé. ■

|| Esther Pardo 
|| Redacció

Llarga vida a la Joia de Montjuïc 



14 Febrer  2016   //   www.lamarinadigital.catSALUT

Els aliments transgènics son aquells 
d’origen animal o vegetal en que la 
composició genètica ha estat mani-
pulada per a augmentar el seu poder 
nutricional o el rendiment, fent-los 
mes resistents a plagues o a l’emma-
gatzemen perllongats. La majoria dels 
productes transgènics son aliments, 
llavors, productes agrícoles i fàrmacs. 
Els principals productes MG ( modi-
ficats genèticament ) son:  soja, tomà-
quet, patata, tabac, cotó i blat de moro, 
resistents a herbicides uns, i a plagues, 
els altres.

Actualment, disposem de centenars 
de varietats de tomàquet amb tota 
mena de característiques de forma, 
mida, color i valor nutritiu que puguem 
imaginar, però també hi ha tomàquets 
transgènics, als que se n’ha eliminat 
una proteïna que és la que fa que la pell 
es faci malbé quan el tomàquet madura 
massa, d’aquesta manera es manté sen-
cer durant molt més temps, i sense que 
s’alteri l’aparença.  Son els que jo ano-
meno, tomàquets de disseny. 

En el cas del blat de moro o de la soja, 
es modifiquen per fer-los resistent als 
herbicides que hi posen als camps per 
evitar que hi creixin herbes, de mane-
ra que aquestes no hi creixen i els pro-
ductors tenen els camps nets. O bé els 
modifiquen perquè ells mateixos siguin 
insecticides i així eviten les plagues. 

A Espanya,  no així a Europa, no és 
obligat posar als aliments si son trans-
gènics, per tant, com a consumidors 
anem perduts. Hi ha algunes empreses 
que a l’etiqueta posen ( no MG )

Només hem de pensar que si men-
gem aliments que son herbicides o pes-
ticides, que passa al nostre cos? 

Actualment, del blat de moro i la 
soja, la major part de la producció va 
per al consum animal, tant per animals 
de companyia com per als animals de 
consum. Nosaltres som al final de la ca-
dena tròfica, per tant, el que mengen els 
xais, pollastres, conills, etc. ho  acabem 
menjat nosaltres. 

Cada dia son més els països de la 
Unió Europea que controlen i prohi-
beixen el conreu de transgènics, per 
els resultats d’estudis sobre la salut hu-
mana d’aquests productes. No és el cas 
d’Espanya, el govern (en funcions) en-
cara és a favor d’aquesta pràctica.  

Si voleu més informació, en aquest enllaç 
hi trobareu l’informe de Greenpeace.

http://www.greenpeace.org/espana/
Global/espana/report/transgenicos/
que·sabes·de·los·transgenicos·2.pdf

Bon profit!

El que
 mengem

 Esther Pardo 
i Gimeno 
Naturòpata

Dins del cicle de sessions informatives en 
relació la salut que realitza l’equip professio-
nal del CAP Dr. Carles Ribas, al Casal Gent 
Gran la Capa i Polvorí, el passat 19 de gener 
es va fer una sobre el colesterol, demandada 
pels veïns, ja que es considerat un tema de 
gran interès. 

Els punts claus dels que es va parlar, i que 
s’han de recordar per tenir una bona cura en 
relació al colesterol, son els següents:

•  El colesterol es un tipus de greix, essenci-
al per l’organisme, ja que forma cèl·lules, 
hormones i vitamina D (que ajuda a assi-
milar el calci).

•  El colesterol es forma al nostre organis-
me i també s’ingereix mitjançant l’ali-
mentació.

•  Es recomanat tenir un colesterol igual 
o inferior a 200mg/dl, però, segons  la 
persona, seria saludable en tenir fins a 
250mg/dl.

•  Si tenim més colesterol del que el nostre 
organisme necessita, tindrem hiperco-
lesterolèmia o colesterol alt, que fa que 
tinguem més probabilitat de patir una 
malaltia cardiovascular.

•  Per prevenir aquestes malalties, hem de 
controlar les causes que la produeixen 
que podem modificar, que son: hàbit ta 
bàquic, obesitat, hipertensió, diabetis i 
colesterol.

•  Com prevenir el colesterol alt:
  Alimentació saludable, variada i equi-
librada.

 Realitzar exercici físic moderat, mitja 
hora al dia, 5 dies per setmana com a 
mínim: caminar, córrer, pujar escales, 
nadar, ballar, anar en bicicleta, fer les 
tasques domestiques. 

 Abandonar l’hàbit ta bàquic, no beure 
alcohol.

•  Com tractar el colesterol alt:
 Alimentación saludable, variada i 
equilibrada (la mateixa que per a la 
prevenció).

 Poden ajudar a baixar el colesterol 
les begudes fets amb derivat làc-
tic hipolipemiant (Danacol), però 
s’han de prendre de postres a l’àpat 
principal.

 Realització d’exercici físic moderat.
 No fumar ni beure alcohol.
 Pren-se correctament la medicació 
prescrita pel seu metge, en el cas de 
que se la hagi de prendre. 

• Acudir al centre d’atenció primària per 
fer els controls amb la nostra infermera i el 
nostre metge de capçalera quan calgui.

Si ha sigut del vostre interès aquesta in-
formació, recordeu que a finals d’abril hi 

 

haurà una xerrada d’un altre tema: el dol, 
demanada pels veïns del barri. Us anirem 
informant del dia en concret.

Us invitem a assistir-hi i participar-hi!! ■

Parlem del colesterol

Ha arribat l’hivern, el fred s’ha fet esperar 
però sembla que ja el tenim aquí.  A les cases 
es comencen a encendre els radiadors i hi ha 
qui ja desempolsa les catifes. Sembla que on 
millor estem és a casa i potser és un bon mo-
ment per un recordatori dels riscos de la llar.
El nostre domicili ens sembla un lloc segur 
però no està absent de riscos, a mida que la 
població va envellint i es torna més fràgil 
aquests riscos es tronen encara més evidents.
Us proposem fer-ne un repàs i oferir alguns 
consells, tot seguint les indicacions del De-
partament de Salut.

Evitar les  caigudes:

• Si us heu d’enfilar feu-ho amb una es-
cala, mai sobre un tamboret o cadira i 
menys si esteu sols.

•  No utilitzeu productes de neteja que pu-
guin fer lliscar el lliscar el terra com per 
exemple les ceres.

•  A la cuina i al bany és on es produeixen 
més caigudes, aneu amb compte si el ter-
ra està humit o mullat.

• Eviteu caminar per casa descalços, amb 

només mitjons o mitges.
•  Utilitzeu si es possible sabatilles amb 

sola de goma gravada i que quedin ben 
subjectes al peu, eviteu portar sabatilles 
tipus xinel·la o a retaló.

•  La mala il·luminació, l’excés de mobles i  
les catifes fan que resulti més fàcil entro-
pessar i caure.

Evitar les cremades:

• Intenteu que els mànecs d’olles i cassoles 
no sobrepassin mai l’espai de la cuina.

• Poseu-vos manyoples per obri el forn o 

quan hagueu d’agafar recipients calents.
• Sempre hi ha d’haver un metre de sepa-

ració entre l’estufa i/o radiador i la per-
sona

Evitar intoxicacions:

• No guardeu medicaments caducats, 
porteu-los sempre a un punt “SIGRE”.

• No guardeu mai productes tòxics o de 
neteja en un envàs que no sigui l’original.

• Tanqueu la clau de pas del gas abans 
d’anar a dormir.

• Reviseu sempre abans de sortir de casa 
que no heu deixat el gas encès.

Evitar ferides:

•  Eviteu utilitzar ganivets massa afilats
•  En obrir llaunes o tallar aliments cal que 

ho feu en la direcció contraria al cos.

En cas de patir un accident un accident 
domèstic us podeu dirigir al centre vostre 
d’atenció primària. ■

Evitar riscos a la llar

Aliments que no tenen colesterol. 
Augmentar!! 

 Aigua com a beguda principal.
 Aliments rics en fibra alimentària 
(hortalisses, llegums, fruita, ali-
ments integrals, i fruites seques). 

 Llet i productes làctics desnatats o 
semidesnatats. 

 Oli d'oliva verge. 
 Peix, especialment el blau (sardi-
na, seitó, salmó...).

 Espècies i herbes aromàtiques.

Equip d’infermeria CAP La Marina

Aliments que contenen colesterol. 
Disminuir!!  

 Begudes alcohòliques o ensucra-
des.

  Pastisseria i rebosteria.
  Patates chips, salses. 
  Carns grasses i vermelles, embo-

tits, patés. 
  Menjars precuinats (croquetes, 

canelons...). 
  Postres làctiques i postres dolces.  M.A. Costalago 

Infermera CAP. DR. Carles Ribas

Per a més informació consultar: 
http://canalsalut.gencat.cat/ca/home_ciutada-
nia/salut_az/h/hispercolesterolemia/

û

ü



Hola Aleko! Encantats des de la Marina per 
obrir aquest mes entrevistant  un artista que 
porta anys lluitant per la seva música. Es-
brinaren alguns punts de la teva carrera i et 
conèixerem una mica millor.

Recordo haver·te conegut  fa anys en un 
projecte d’alguna cosa entre electrònic i 
de fusió, com us dèieu? i explica l'evolució 
fins a arribar a PLANETA LEM.

Vaig néixer a Buenos Aires i vaig viure 
allà fins el 2001, any en què em vaig mudar a 
Barcelona. Al poc temps d'haver aterrat aquí 
ja estava muntat Go Lem System, grup amb 
el qual vam gravar 2 àlbums i vam girar per 
diversos països d'Europa. Vam fer 250 con-
certs i l'últim d'ells va ser el 31 de desembre 
de 2007 a la nit. Així que podria dir-se que, 
oficialment, Planeta Lem va començar al 
mateix moment que l'any 2008.
El millor “bolo” que recordis com a entra·
nyable?

Dos dels concerts que recordo amb més 
alegria són els que vam fer al Womad Festi-
val, amb Go Lem al de Canàries (2006) i amb 
Planeta Lem en l'edició d'Anglaterra (2010). 
També recordo especialment el Summerjam 
(Alemanya). Allí vàrem tocar dues vegades 
el mateix dia (en diferents escenaris) i el que 
va ocórrer en el primer dels concerts va ser 

inoblidable. Quan anàvem per la tercera 
cançó va començar a ploure amb molta in-
tensitat. Això va fer que bastant gent s'allu-
nyés buscant recer, 
però va haver-hi 
un parell de cente-
nars d'entusiastes 
que es van quedar 
ballant i saltant 
sota la pluja. (No 
conec a aquesta 
gent però l'estimo 
per sempre.) Quin-
ze minuts després 
va parar de plou-
re, ràpidament es 
va buidar el cel i 
va aparèixer el sol. 
Això va succeir en 
un moment mu-
sical i coreogràfi-
cament perfecte, 
com si fos un efecte 
preparat per al nos-
tre xou. Tots fluixe-
gem molt en aquest 
moment i va ser 
un “subidón” molt 
bèstia.
En quina ciutat has tingut l'anècdota més 
curiosa i que va passar?

Una de les experiències més curioses de 
Planeta Lem va ocórrer l'any passat. Va ser 
en tres ciutats de Xina, on vam fer 5 concerts. 

Va ser el meu primer desembarcament a 
Àsia i una sobredosi de sensacions, novetats 
i bones experiències. El que destacaria so-

bretot és el públic, 
del que no sabia 
què esperar i em 
va sorprendre amb 
la seva calor, balla-
rugues i passió per 
la música. Per cert, 
dins d'un mes tor-
narem a Àsia. Ja te-
nim confirmats 15 
concerts, repartits 
entre Xina, Japó 
i Mongòlia. Això 
ens té contentís-
sims.
Per què aquesta 
fusió d'idiomes?

La fusió d'idi-
omes va ocórrer 
de forma natural. 
Com que parlo 
francès des de petit 
sempre vaig incor-
porant espontàni-
ament en algunes 
cançons frases en 

aquest idioma. En l'època en què vaig co-
mençar a anar molt a cantar a països de par-
la anglesa, em vaig posar a agregar parts en 
anglès o directament a traduir algunes tor-
nades amb la intenció que el públic almenys 

entengués alguns conceptes i idees bàsiques. 
I al viure a Barcelona, inevitablement vaig 
incorporar també algunes paraules en català. 
(Molt poques, de moment.) 
Has estat en més projectes? Quins?

He participat en diversos altres projectes 
musicals, tant amb la veu com amb la gui-
tarra. Si els dies tinguessin més hores estaria 
tocant en diverses bandes.
Parlem una mica d'aquells músics amb els 
quals has compartit escenari que t'han dei·
xat petjada.

He tingut la sort de compartir escenari 
amb diversos músics molt bons. Del que tinc 
un record especial és de Manu Chao perquè 
amb ell a més de que participa en els 2 àl-
bums de Go Lem, compartim 6 o 7 concerts 
i fins i tot en algun d'ells va fer de guitarra 
rítmica nostre.
Si poguessis triar un artista amb el qual 
poder gravar un tema, qui diries?

Si pogués triar-ne un (i que això no inclo-
gués una resurrecció) seria amb Paul Mc-
Cartney o amb David Gilmour.
Finalment digues·nos on podríem escoltar 
la teva música…

El nostre nou àlbum i alguns anteriors, 
poden escoltar-se i també descarregar-se en 
www.planetalem.com on també hi son els 
nostres vídeos més representatius, les lletres 
de les cançons, etc.

Gràcies Aleko! Esperem veure't pels esce-
naris. Una salutació des de la Marina! ■
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El FarL'agenda de febrer
Biblioteca Francesc Candel
ACTIVITATS FEBRER-ADULTS

Fins el 3 de març
Exposició El cos i l’art de Neus Borrell. 
Sala polivalent.

Dimarts, 18 
Hora: 19:00h
Xerrada: TTIP: el tractat econòmic més 
gran de la història. A càrrec d’Andreu 
Missé, economista. 

Dissabte, 27 
Hora: 12:00h
Presentació del llibre: Anatomia de las 
casa encantadas. Guanyador, del Premio 
Enigmas, 2015. A càrrec del seu autor, 
Ivan Mourin. 

ACTIVITAT INFANTIL

Dimecres, 17 
Hora: 17:30h
El Racó dels pares. Primeres passes.
De 6 mesos a 3 anys. NOU
Guiats per una marieta, viatjarem per les 
estacions a través de contes i cançons de 
falda. A càrrec de Carla Vallès.

Dimecres, 24 
Hora: 18:00h.
Hora del conte: Princeses blaves i prín·
ceps encantadors. A càrrec de Lídia Clua

Centre Cívic Casa del 
Rellotge
Dimecres, 10
DIMECRES DE CENDRA. S’acaba la 
gresca i la disbauxa. Veniu tristos i vestits 
de dol per acompanyar la sardina que en-
terrarem. A partir de les 17.30 h
Animació a càrrec dels Articulats.
Lliurament de premis Concurs Fotoviva.
Enterrament de la sardina, amb el seguici 
a càrrec dels Diables de Port.
Xocolatada per a tothom! Hi col·labora la 
Marina Viva.
Totes les activitats són gratuïtes i es fa·
ran als Jardins de Can Farrero

Divendres, 19
MIBA, MUSEU D’IDEES I INVENTS 
DE BARCELONA. Visita guiada
De 16.30 h a 18.30 h
Aquest museu és únic en Europa. Recorre-
rem els diversos espais on podrem desco-
brir i interactuar amb els diferents invents.
Durada total: 2.15 h. On: Sortida des de la 
Casa del Rellotge a les 16.30 h

Sala Pepita Casanellas
Diumenge, 21 
L’ORNET VOL CANTAR
Sons i titelles a càrrec d’Inspira teatre
És un conte basat en la vida d'Ornette Co-
leman, un saxofonista, trompetista, violi-
nista i compositor americà de jazz.

Hora: 12:00 h
Edat recomanada: de 4 a 9 anys
Preu: 2.40 €

Divendres, 26 
IAIA, MEMORIA HISTORICA
Teatre a càrrec d’Alba Valldaura
Una avia de 95 anys, des de la residència 
on es troba, reviu la vida tot transpor-
tant-nos als episodis més significatius de 
la història recent del nostre país.
Hora: 20:00 h Preu: 2.40 €

Espai Musical La Bàscula  
Dijous, 11  
Cicle Hivernacle:  HOLLY (indie-rock)  
Hora: 20.30h.  Gratuït

Divendres, 12 
“Take Away” Concerts: micro obert ar-
tistes de la Marina (Rap al Parc dels drets 
humans) 
Hora: 18:00h. Gratuït

Dimecres, 17
Passi de vídeos del festival de joves crea-
dors VISUALSOUND. Amb participació 
de creadors i el Beatbox “Pulmón beats”.

Dijous, 18  
Cicle Hivernacle:  INGENIERÍA TRO·
PIKAL (cúmbia electrònica) 
Hora: 20:30h. Gratuït

|| Soraya Diebra 
|| Redacció 

La biblioteca Francesc Candel  us convi-
da al mes de febrer a un seguit d’activi-
tats per a totes les edats i gustos.

Pels més menuts de la casa iniciem un 
nou cicle d’activitats “El Racó de pares. 
Primeres passes” adreçat als infants de 6 
mesos a 3 anys. 
Inaugurem aquestes activitats el dime-
cres 17 de febrer a les 17:30  amb  l’ac-
tivitat  Les quatre estacions  a càrrec de 
Carla Vallès. Guiats per una marieta, 
viatjarem per les estacions a través de 
contes i cançons de falda.

A l’Àrea infantil tenim  la secció del Racó 
de pares i mares, un espai amb informa-
ció al voltant de l’educació de l’infant.  
Útil per a  pares, mares i per a professio-
nals. Aquí trobareu molts llibres, contes,  
cd’s amb cançons de falda i música per 
a nadons. 

Pel públic adult  el dijous  18 de febrer 
T’interessa: “TTIP: el tractat econò-
mic més gran de la història” a les 19h  
a càrrec de l’economista Andreu Missé.  
Amb aquesta xerrada buscarem les claus 
d’aquest ambiciós  tractat que afectarà a 
molts àmbits de la societat europea.

Us hi esperem!

Aquest mes toca entrevista a 

Aleko de PLANETA LEM
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Lluitar contra la pobresa energètica i fo-
mentar la inserció laboral. Amb aquest 
doble objectiu el tercer sector social i 
l’Ajuntament de Barcelona s’han unit per 
dur a terme un projecte transformador. A 
través d’ell, persones amb dificultats per 
entrar en el món laboral rebran formació i 
seran contractades com agents energètics. 
En el programa, que té una duració de sis 
mesos, hi participen 8 entitats socials, en-
tre elles ABD, que aportarà la seva experi-
ència en el camp de la pobresa energètica 
i actuarà com a coordinadora del conjunt 
del projecte. 

El conveni, dotat amb 2,5 milions d’eu-
ros –un 80% a càrrec de l’Ajuntament de 
Barcelona i un 20% a càrrec de les entitats 
socials—, permetrà contractar, formar i 
capacitar com a informadores i auditores 
energètiques a 100 persones en situació 
d’atur de llarga durada vinculades al pro-
grama Làbora d’inserció laboral, també una 
iniciativa conjunta del consistori i el tercer 
sector social. Amb la seva contractació es 
posarà en marxa un servei que preveu di-
agnosticar en sis mesos la situació energè-
tica de 5.000 llars de la ciutat de Barcelona, 
realitzar-hi petites intervencions –com la 
instal·lació de bombetes de baix consum—, 
informar sobre hàbits d’estalvi energètic i 
assessorar sobre la contractació de submi-
nistraments.

Els escollits per participar en el projecte 
seran prioritàriament persones majors de 
45 anys, en situació d’atur de llarga duració 
i vinculades professionalment al sector de la 
construcció. A partir del mes de febrer re-
bran 128 hores de formació, durant les quals 
se’ls instruirà en eficiència energètica i se’ls 
introduirà a conceptes com la pobresa ener-
gètica i les mesures per a l’estalvi en una llar. 

Un cop completat el període de forma-
ció, el centenar de nous agents d’eficiència 
energètica es repartiran durant cinc me-
sos pels 10 districtes de Barcelona amb 
la finalitat de visitar i auditar un total de 
5.000 llars amb precarietat econòmica, en 
les quals està previst que diagnostiquin la 
situació del pis, la despesa i l’ús de l’energia. 
D’aquesta manera es vol detectar i donar 

resposta a situacions de greu vulnerabili-
tat o d’urgència en relació als subministra-
ments d’electricitat, gas i aigua. 

El projecte va més enllà del servei d’inter-
venció en la llar durant aquests sis mesos. 
Dins de l’eix d’inserció laboral, es contempla 
impulsar accions perquè els participants en 
el programa puguin tenir una futura inser-
ció laboral en el sector energètic. 

Juntament amb ABD, 7 entitats socials 
més, totes elles membres d’ECAS, s’encar-
regaran de la implementació del programa 
en els diferents territoris: Fundació Mercè 
Fontanilles i Ciutat i Valors ho faran a Nou 
Barris i Horta, Fundació Salut i Comunitat 
s’encarregrà de l’Eixample i Gràcia, Suara 
i Fundació Surt de Ciutat Vella i Sarrià, i 
Àmbit Prevenció i Iniciatives Solidàries de 
les Corts i Sants. 

Durant la presentació del projecte, l’ad-
ministració va recalcar que el projecte és 
una nova mostra de confiança en el tercer 
sector social per part de l’Ajuntament. Per 
la seva banda, las entitats socials van desta-
car que el programa és un bon exemple de 
com el sector està apostant per la innovació 
a l’hora d’encarar problemàtiques que afec-
ten a la població més vulnerable. ■

Valentí Huch 
rep el premi 
a l’Esperit 
Esportiu

L’atleta federat més veterà d’Espanya va 
guanyar cinc medalles al passat Mundial de 
Veterans, a la ciutat francesa de Lyon: un 
or a la prova de martell pesat, una plata en 
salt de longitud i triple salt i un bronze en 
llançament de pes i de disc. Totes aquestes 
fites i, sobretot, el seu llarg recorregut en el 
món de l’atletisme, han portat Valentí Huch 
a guanyar el premi a l’Esperit Esportiu a la 
Festa de l’Esport Català 2015.

Als seus 96 anys, Huch és un exemple 
d’admiració. Viu sol, condueix el seu propi 
cotxe i entrena diàriament un parell d’hores 
a l’Estadi Serrahima de Montjuïc. El veí de 
La Marina té un calendari ben ple aquest 
2016: proves a Sabadell, a Antequera (Mà-
laga) i a l’Europeu d’Ancona (Itàlia). Quina 
força Valentí! ■

Les entitats socials i l’Ajuntament de 
Barcelona s’uneixen en un programa 
de lluita contra la pobresa energètica

“Es posarà en marxa 
un servei que pre-

veu diagnosticar en 
sis mesos la situació 
energètica de 5.000 
llars de la ciutat de 

Barcelona”

El Port de Barcelona, Mercabarna i la navi-
liera Grimaldi Lines participaran conjunta-
ment i per tercer any consecutiu a la fira hor-
tofructícola més important del món, Fruit 
Logistica 2016, que tindrà lloc a Berlín del 3 
al 5 de febrer. Aquesta col·laboració ofereix 
als exportadors estrangers la combinació en-
tre la major oferta i varietat de fruites i hor-
talisses d'Europa –que es troba actualment a 
Mercabarna- i solucions logístiques adapta-
des al producte fresc, permetent transportar 
aliments peribles amb les màximes garanti-
es a través dels serveis marítims del Port de 
Barcelona.

Amb l'eslògan Integrated Trade & Supply 
Chain, el Port de Barcelona i els seus so-
cis a Fruit Logistica participaran a la fira 
amb una oferta logística integrada única a 
la regió, amb solucions completes de con-
nectivitat, subministrament i distribució 
per cobrir les necessitats de clients impor-
tadors i exportadors i dels operadors lo-
gístics especialitzats en productes frescos.

Entre els serveis que promocionarà el 
Port de Barcelona a Fruit Logistica 2016 
destaquen les línies de short sea shipping 
(SSS) o transport marítim de curta distàn-
cia. Aquestes rutes marítimes, combinades 
amb el transport per carretera, optimitzen 

al màxim la logística de les exportacions 
que surten de Mercabarna cap a Itàlia, els 
països del nord i centre d'Europa i el nord 
de l'Àfrica, així com les importacions amb 
el nord del continent africà. 

Línies regulars amb menor transit time  
Així mateix, les línies regulars de con-

tenidors amb els principals mercats emis-
sors de fruita de contra temporada s'han 
modificat recentment per millorar el tran-
sit time i oferir més competitivitat als im-

portadors. Les navilieres han apostat per 
noves línies regulars amb l'Àfrica, Centre 
i Sud-amèrica i, especialment, amb el golf 
de Mèxic, que afavoreixen els tràfics a tem-
peratura controlada. Per aquesta raó, els 
vaixells que cobreixen aquest servei dispo-
sen d'un gran nombre de connexions per a 
contenidors refrigerats. 

El Port de Barcelona s'ha convertit en 
el gran punt d'entrada de productes hor-
tofructícoles provinents majoritàriament 
de Sud-amèrica, l'Àfrica i els països de la 

ribera mediterrània, mentre també és el 
punt d'exportació marítima cap als paï-
sos mediterranis i d’altres destinacions del 
món, com són el Mitjà i Extrem Orient.

L'enclavament disposa d'instal·lacions 
per a productes peribles amb els màxims 
estàndards de qualitat. Les dues terminals 
de contenidors, Barcelona Europe South 
Terminal (BEST) i Terminal de Conteni-
dors de Barcelona (TCB), compten amb 
serveis destinats als contenidors reefer. 
BEST disposa de 1.200 punts de connexió 
per a contenidors refrigerats, que arriba-
ran als 2.400 a mitjà termini. TCB compta 
amb 525 connexions frigorífiques posicio-
nades en passarel·les de 3 altures i genera-
dors extres per poder ampliar la capacitat 
de reefers. També ofereix serveis de PTI 
(Inspecció Prèvia del Contenidor, per les 
seves sigles en anglès), rentat i reparació 
en terminal, la qual cosa permet estalviar 
costos a les navilieres. Per la seva banda, 
la instal·lació multipropòsit Terminal Port 
Nou compta amb 90 punts de connexió fi-
xes per a reefers i 30 punts mòbils.

L'estand que el Port de Barcelona com-
parteix amb Mercabarna i Grimaldi Lines 
estarà situat al Pavelló 10.2 (estand B·04) 
de Fruit Logistica.

El Port de Barcelona presenta un servei 
integrat únic a la regió a Fruit Logistica 2016
     Amb Mercabarna i Grimaldi Lines, l'enclavament presenta la millor oferta logística per 
a productes hortofructícoles a la Mediterrània i Europa

  Associació Benestar i Desenvolupament

L’atleta ha estat guardonat jun-
tament amb altres esportistes 
com Gerard Piqué o Núria Picas

|| Redacció 
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"Sobren raons per tancar els centres 
d’internament d’estrangers"

"La vida dins del Centre d'Internament 
d'Estrangers no és vida, és espera. Espera i 
por. Por a l'expulsió, por a perdre el rumb 
entre les quatre parets de la cel·la, por a un 
futur que sembla impossible que sigui pitjor".

El dimecres 27 de gener es va projectar a la 
Biblioteca Francesc Candel el documental 
“Sobren raons”, seguit d’un col·loqui i de la 
convocatòria per assistir al Judici Popular al 
CIE del 30 de gener.

L’any 2012, arrel de la mort de l’Idrissa 
Diallo mentre estava retingut al CIE de la 
Zona Franca per raons encara no aclarides, 
activistes pels DDHH i membres de diver-
sos col·lectius (entre d’altres, l’Assemblea 
15M de la Marina-Zona Franca) van crear 
la campanya Tanquem els CIE. Un primer 
objectiu va ser donar a conèixer els CIE, ja 
que hi havia un gran desconeixement, fins i 
tot entre la gent més activa socialment. 

Aviat va sorgir la idea de fer un documen-
tal que ajudés a visibilitzar una realitat massa 
opaca, malgrat la gran vulneració dels drets 
humans que s’hi produeix. La Susana Gon-
zález i la Marielle Paón, de 15MBCN-TV 
van fer seu el projecte. Durant mesos van 
treballar buscant testimonis, entrevistant 
persones que havien estat internades, acom-
panyant familiars en el llarg periple en bus 
fins a la zona més inhòspita de la Zona Fran-
ca, recollint els punts de vista d’advocades i 

activistes. Amb tot plegat, van elaborar un 
documental que introdueix en la crua rea-
litat d'aquestes presons encobertes i il·legals. 

Des de 2013, “Sobren raons” s’ha conver-
tit en la millor tarja de visita de Tanquem els 
CIE.  S’ha projectat moltes vegades en ate-
neus, centres cívics, centres ocupats, bibli-
oteques i seus de col·lectius diversos. I s’ha 
convertit en la millor manera, la més ràpida 
i eficaç, d’explicar què són els CIE i per què 
és urgent tancar-los. Si la defensa dels drets 
humans és una prioritat, el tancament dels 

CIEs és l'única opció vàlida. 
En els darrers anys algunes coses (po-

ques) han canviat dins del CIE de Zona 
Franca. La manca de vàters a les cel·les, per 
exemple, va ser una de les denúncies que va 
ser finalment atesa pel jutge de control, que 
va obligar al CIE a construir-los. Finalment, 
el novembre el CIE va tancar temporalment 
per dur a terme aquestes obres. Aquesta si-
tuació excepcional ha fet que Tancarem el 
CIE (plataforma integrada per Tanquem els 
CIES, SOS Racisme, MigraStudium i molts 
altres col·lectius com la PAH, Unitat contra 
el Racisme i el Feixisme, Stop Mare Mor-
tum, Espai de l’Immigrant, etc.) s’hagi plan-
tejat molt seriosament que és el moment de 
pressionar amb tots els mitjans possibles a fi 
que el CIE de Zona Franca no torni a obrir 
mai més. 

Agraïm a la Biblioteca Francesc Candel la 
generosa acollida a les activitats que propo-
sem des de l’Assemblea 15M La Marina-Zo-
na Franca. I recordem que l’assemblea es 
reuneix els dijous a les 19 h. a l’Ateneu L’En-
granatge, C/ Alts Forns, 69, local 8.  ■

"És el moment de 
pressionar amb tots 
els mitjans possibles 

a fi que el CIE de Zona 
Franca no torni a 

obrir mai més"
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Mercè Duch 
 Membre de Tanquem els CIE i de

l’Assemblea 15M La Marina-Zona Franca



18 LA MARINA DEL COMERÇ ASSOCIAT Febrer  2016   //   www.lamarinadigital.cat

w
w

w
.c

om
er

ci
an

ts
la

m
ar

in
a.

ca
t

a.
c.

la
m

ar
in

a@
gm

ai
l.c

om
Te

l i
 fa

x:
 9

34
21

23
86

ADMINISTRACIÓ LOTERIA
ADMÓN. LOTERIA 137 COSTA
Mare de Déu de Port, 379-381
Tel. 93 331 52 98

AGÈNCIA IMMOBILIARIA 
CENTURY 21 Dux3  
Foneria, 33

ANIMAL DOMÈSTIC
MON ANIMAL
Foneria, 43-45.  93 431 74 02

PERRUNIS
c/Mineria, 17.  93 269 33 71

ASSESORIES-GESTORIES
ANNA MARIA MADRID
ASSESSORIA SLP
Gran Via, 146 7è 2a.  607 338 236

GESTORIA FRANCISCO 
JAVIER BOFILL LAMA
Mineria , 4-6  Esc. A 7º 4ª
Telf. 609932494 / 932989977

AUTOESCOLES
AUTOESCOLA ZONA FRANCA
PG ZONA FRANCA, 186
Telf. 93 331 86 12

AUTOESCOLA FIRA
Ctra. del Prat, 46, 08038 BCN
Telf. 610 16 84 07

AUTOMÒBILS
KIA AR MOTORS
Pg. Zona Franca, 6- 8
Telf. 93 223 92 88

BRICOLATGE 
(Parquet, portes, cuines)
BRICOLAGE ZONA FRANCA
Foneria, 43.   93 432 32 54

BUGADERIA-TINTORERIES
BUGADERIA-TINTORERIA MARI
Alts Forns, 81
Telf. 93 332 28 96

CELLERS
CELLER PEÑA
Aviador Franco, 15
Telf. 93 332 63 95

COPISTERIES
COPISTERIA SANT JORDI
C/ Foneria, 42.   93 421 33 23

CORREDURIES 
D’ASSEGURANCES
ICALI CORREDURÍA 
DE SEGUROS
Mare de Déu de Port, 252
Telf. 93 223 33 09

ELECTRODOMÈSTICS
ELECTROUTLET
Alts Forns, 78.   

ELECTRODOMÈSTICS 
VANWARD 
PG. Zona Franca, 124
Telf. 93 535 52 52

ESTANCS
ESTANC ZONA FRANCA
Pg. Zona Franca, 244
Tel. 93 332 69 46

EXPENDURÍA Nº 276
Alts Forns, 70-72.  93 332 65 66

ESTÈTICA 
LOVE NAILS 
Mare de Déu de Port, 260 
local 1 
Telf. 628242525 / 930093840

FARMÀCIES
FARMÀCIA CUSCÓ
Pg. Zona Franca, 162
Telf. 93 421 81 29

FARMÀCIA FORNS-GIRÓ
Mare de Déu de Port, 234
Telf. 93 332 21 94

      FARMÀCIA ROBERT-
ESTELRICH (NOU SOCI)
Mineria, 12
Telf. 93 332 10 75

FERRETERIES -LAMPISTERIES
BAYOT COLLADO, S.L
Mare de Déu de Port, 168-170
Telf. 93 421 49 22

COMERCIAL ÁLVAREZ
Energia, 20.   93 421 59 77

TU CERREJERIA.COM 
Pg. Zona Franca, 173
Telf. 661 991 144

FORNS DE PA
365. CAFÈ I FORN DE PA  I 
DEGUSTACIÓ
Mare de Déu de Port, 271
Telf. 93 421 87 26

365.CAFÈ FORN DE PA I 
DEGUSTACIÓ
Mare de Déu de Port, 379
Telf. 93 422 38 47

FOTOGRAFIA
GALERA FOTOGRAFIA
PG. Zona Franca, 177- 179
Telf. 93 332 57 97

JOIERIES
JOIERIA RAMON CARNÉ
Ruiz de Alda, 8.  93 332 02 06

JOYERÍA LURA
Alts Forns, 75.   93 422 14 48

LLAMINADURES
LA PIRULETA
Aviador Ruiz de Alda, 6
Telf. 93 667 22 77

LLAR D’ INFANTS
EL GALL I LA GALLINA
Mare de Déu de Port,  355
Telf. 93 332 26 78

LLAR D’ INFANTS 
ELS GEGANTS
Jardins de la Mediterrània s/n.
Telf. 93 296 48 18

LLAR D’ INFANTS XUMETS
Energia, 10.  93 431 76 72

MATERIALS DE CONSTRUCCIÓ
MACARRO
Ferrocarrils Catalans,  87-89
Telf. 93 332 78 56

CARNISSERIA ÀNGEL
Foneria, 26 b.  93 332 64 44

CONDIS SUPERMERCATS
Pg. Zona Franca, 210- 214
Telf. 93 431 84 78

QUEVIURES MIQUEL CARNÉ
Mare de Déu de Port, 198
Telf. 93 250 22 96

RESTAURACIÓ
TAVERNA DEL CONDE 
Foneria, 46.   93 527 08 42 

GRANJA ELENA, S.C.P
Pg. Zona Franca,  228
Telf. 93 296 98 43

LA PATATONA
Foneria, 40. Telf. 93 331 02 38

WOK PALACIO MANDARIN 
Pg. Zona Franca, 241-243
Telf. 93 421 87 15

BAR EL BOCAITO 
c/Mare de Déu de Port, 261
93 422 15 99

CERVECERIA EL PORT
c/Mare de Déu de Port, 321
Telf: 666 363 155

BAR JUEVES 5
Pg. Zona Franca, 151 08034 Bcn
934324022

TOMA TAPA
Jardins de la Mediterranea, 
local 11.  Telf. 93 166 76 23

ENRIC I PAU 
Minería, 4-6.  93 332 25 62

LA SAL DEL PORT 
Foc, 84.  Telf. 93 007 59 88

BAR PADDOCK
Passeig de la Zona Franca, 
145-149.  Telf. 93 331 84 33

BRACAFE
Mineria, 12
Telf. 635602604

BAR JAUME
c/Foneria, 22.   933315079

BAR FRANKFURT 
Ctra.del Prat, 42  Barcelona

CA LA MARINA 
Pg de la Zona Franca, 137 
Telèfon: 637708261

CAFÈ I PÀ MÉS QUE BÓ 
Mineria, 18-20

BAR RTE. CAL CAMPÀ
Passeig de la Zona Franca, 109
Telf. 93 360 68 69

BAR RTE. CASINO SEAT 
Mecànica, 22

REVISIÓ CARNET DE CONDUIR
CERMASA CENTRE MÈDIC
Gran Via, 162
Telf. 93 431 431 05 89

SALUT 
CENTRE D’ INFERMERIA 
I PODOLOGIA
Mineria, 17
Telf. 93 332 14 98

TEXTIL- DECORACIÓ- LLAR
TOLDOS DURAN
Mare de Déu de Port, 260
Telf. 93 331 63 49

TALLERS MECÀNICS
TALLERES J.F
Mare de Dèu de Port, 279
Telf.  93 332 89 95

TALLERES PÉREZ- ALONSO
Mare de Déu de  Port, 124
Telf. 93 223 30 42

TELECOMUNICACIONS
I.T.C. SYSTEMS
Mare de Déu de Port, 305-319
(Jardins de la Mediterrània)
Tel. 93 421 56 17

Botigues associades: MOBLES
MUEBLES EL CISNE
Pg. Zona Franca, 224.  93 332 26 98

MacMOBLES 
ZONA FRANCA
Pg. Zona Franca, 141
Telf. 93  432 37 99

MacMOBLES 
ZONA FRANCA -2
Ctra. Del Prat, 11.  93 421 20 70

MODA I COMPLEMENTS
WALA SPORT
Pg. Zona Franca, 191-205
Telf. 93 332 04 13

ÒPTIQUES
JOSA ÒPTICS
Pg. Zona Franca, 155.  93 432 24 98

VISTA ÒPTICA
Mare de Déu de Port, 252
Telf. 93 331 40 47

PAPERERIES
PAPELERIA NAVARRO
Pg. Zona Franca, 181
Telf. 93 332 57 94

PASTISSERIA CREATIVA
ZAS! CAKE 
Mare de Déu de Port, 272 
Telf. 93 141 97 75

PERFUMERIES I DROGUERIES
DROGUERIA FELI
Alts Forns,  74.  688 89 30 77

DROGUERIA RAMIRO 
LÓPEZ GARCÍA
pg. Zona Franca, 228 
Tel. 93 332 22 12

PERRUQUERIES
BALLESTERS PERRUQUERS 
UNISEX
Mare de Déu de Port, 413 bxs 
local 3.  Telf. 93 422 10 48

QUADRES I MARCS
ART I DECORACIÓ
Mineria, 17.  93 296 70 03

QUEVIURES
ALIMENTACIÓN RUIZ
Energia, 3. Telf. 93 332 31 43

▶ 

Comencem el mes de febrer amb l’arribada 
de notícies positives per el nostre barri: Per 
una banda, la Generalitat ha fet públic que 
enllestirà les obres de la línia 10 al 2017 i 
per altra banda, ens arriba una innovadora 
proposta amb el projecte Open Camp que 
s’inaugurarà al juny d’enguany,.....

Bones notícies..? El cert és que hauríem 
d’aturar-nos un moment i reflexionar en tot 
això i  en com afectaran tots aquests projec-
tes als veïns dels barris de La Marina? 

La realitat és que hem lluitat durant molts 
anys i hem esperat molt per aconseguir una 
millor comunicació amb la construcció del 
metro al barri. Ja és hora que arribi a La 
Marina el transport subterrani però les ex-
pectatives que hi ha amb el metro potser no 
es compliran després de tanta il·lusió con-
tinguda. La Línia 10 no ens durà al centre 
de la ciutat, ni tan sols a la plaça Espanya. 
El metro que tindrà el barri, ens permetrà 
enllaçar amb altres línies de metro si ens 
adrecem a fer transbord a l’Hospitalet però 
no ens facilitarà la conexió ràpida que la 
majoria esperàvem d’arribar al centre de 
Barcelona i d’allà a tot arreu de forma direc-
ta. I és per aquest motiu que La Marina no 
ha de renunciar, no pot, renunciar a unes 
línies d’autobusos de pas freqüent per fa-

cilitar-nos la mobilitat per allà on vulguem 
arribar. 

Amb el complex esportiu Open Camp, 
s’ha fet una presentació del mateix ex-
cel·lent i molt atractiva. Però de nou, ens 
preguntem..?  De quina manera beneficia 
al nostre barri? Totes les activitats es rea-
litzaren a l’ anella olímpica de Montjuïc. A 
aquesta, nosaltres la considerem com a part 
del barri, però aquest projecte com afectarà 
en positiu a la zona? ( a part d’un augment 
de vehicles en circulació per accedir-hi..). 
Són qüestions que s'han de saber.

Totes aquestes qüestions surten de les 
trobades què l’Associació de Comerciants 
i una part de les associacions de veïns fan 
periòdicament. Totes elles apostem per 
aconseguir un barri de nova projecció 

com d’altres que s’estan 
transformant a la ciutat. 
Per aquest motiu, també 
plantegem idees de mi-
llora urbanística priori-
tàries per a una millor 
qualitat de vida pels ve-
ïns de La Marina com la 
transformació del passeig 
central de la zona Franca. 
Aquest, ha de conver-

tir-se en un bulevard ample i còmode per 
passejar, recordant els seus orígens. On els 
nens i les nenes, els avis i àvies, els joves, en 
definitiva, on tothom pugui trobar-se i ale-
grar-se de compartir un espai com aquest a 
l’eix central dels barris de La Marina.

Els comerciants som positius i inquiets. 
Continuem interessats en un projecte es-
portiu que se'ns va propossar fa un temps. 
Aquest és la intal·lació d'una pista d'esquí 
al barri. Tenim interés perquè pensem que 
l'Snowword generaria activitat econòmica 
al barri, llocs de treball, i és un projecte to-
talment sostenible. I ajudaria a dinamitzar 
la Marina. Aquesta és una proposta que ens 
agradaria que l’actual Consistori estudiés i 
que també fes participar a l’explicació del 
projecte a tots els veïns i veïnes. 

També reclamem més realitats i volem 
compromisos realitzats: tenim la línia 10 
del metro i volem les tres estacions obertes 
al barri. Són els habitants de la Marina qui 
estan patint les obres, són ells els que viuen 
aquí i els que estan marginats respecte als 
habitants dels municipis de l’àrea metro-
politana de Barcelona. Tots tenen metro, 
l’Hospitalet, Cornellà, Badalona, Sant Adrià 
del Besòs i ara també el Prat. Ens alegrem 

per tots ells però nosaltres fa molt que hem 
esperat i ara potser no és el metro ideal però 
sent el que és ha d’estar al 100 per cent.

Des de l’Associació de Comerciants la 
Marina volem contribuir a que la Marina si-
gui un barri millor, amb habitants que par-
ticipin amb iniciatives per millorar la nostra 
vida diària, amb projectes constructius que 
facin del nostre entorn un exemple de barri 
sostenible. 

Tenir un comerç actiu dóna vida als car-
rers, seguretat, confiança al vianant i caliu al 
barri.

Els comerciants també lluitem per tu.

Si tenim la línia 10 del 
metro volem les tres es-

tacions. Són els habitants 
de la Marina els que estan 

patint les obres

L'Associació de Comerciants de la Marina 
compromesa amb les reivindicacions del barri
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“Quan ens proposàvem adaptar els 
autobusos deien que estàvem bojos”
Rita Aso, casada, 66 anys, una filla i una neta. Amant de l’esport i nascuda al Raval. 
Actual Presidenta de  L’Associació  de Discapacitats de Sants-Montjuïc.

Rita Aso, viu al barri de la Marina des de fa 
trenta-cinc anys.  Ella, com altres veïns, te la 
mobilitat reduïda, va en una cadira de rodes 
i segur que molts de vosaltres la coneixeu. 
És habitual veure-la comprant al mercat, en 
actes al carrer o en reunions que tinguin a 
veure amb coses del barri. Practicant de na-
tació va participar en dues para olimpíades - 
només hi participen persones amb mobilitat 
reduïda - representant Espanya: les de 1968 
a Israel i les de 1972, a Alemanya.  

Ha estat membre de la junta directiva de 
l’Institut Municipal de persones amb disca-
pacitat de l’Ajuntament de Barcelona y ac-
tualment és la presidenta de l’associació de 
discapacitats del districte de Sants-Montjuïc 
que te la seu al barri d’Hostafrancs. 

Expliqui’ns la seva historia, vostè va néixer 
amb mobilitat reduïda?  

No. Jo vaig néixer com tothom i als 11 
anys vaig tenir Poliomielitis (Virus  que afec-
ta el cervell, la medul·la espinal i pot provo-
car paràlisi, discapacitat o la mort) i que em 
va afectar a les cames i sobretot a l’esquena. 
Als 11 anys como s’enfronta una malaltia 
d’aquesta magnitud? 

Molt difícil. Jo no volia sortir al carrer, 
em feia vergonya. No va ser fins que el meu 
pare em va dir que havia de sortir de casa i 
començar una nova vida a les bones o a les 
dolentes. Vaig pensar que era millor a les bo-
nes i vaig començar a sortir de nit, per que la 
gent  no em veiés, després em vaig animar a 
anar a l’escola, però va ser molt dur. Fins que 
ho vaig superar. 

Com va néixer la seva associació ?
Es va constituir fa vint-i-sis anys per fer 

complir les lleis que es van dictar per que 
les persones amb discapacitat  no tingues-
sin problemes d’accessibilitat en el trans-
port ni al carrer, per exemple a l’hora de 
creuar els carrers, i també a les edificacions 
d’obra nova.
Y com és que vostè s’involucra en el movi·
ment associatiu del seu sector? 

A casa, malgrat érem gent amb pocs es-
tudis, estàvem molt involucrats en  temes 
socials. A mi m’agradava i m’hi vaig invo-
lucrar, sobretot en temes de mobilitat redu-
ïda. 
En quasi tots els sectors els homes seguei·
xen estat al davant, quina ha estat la seva 

experiència en aquest sentit? 
M’he sentit més discriminada com perso-

na amb mobilitat reduïda que com a dona. 
En la meva època, era molt més difícil ac-
tuar com a dona, però no he tingut proble-
mes. He lluitat pel que creia necessari. 
Quin tipus de discriminació va patir? 

Recordo casos d’algú parant-me al carrer 
per preguntar-me perquè estava “invàlida”. 
Silenci…

Aquest era el terme que s’utilitzava lla-
vors. Em molestava perquè era un atrevi-
ment que em preguntessin directament. 
M’enfadava i els deia una grolleria, encara 
que no fos correcte. 
Quant s’ha avançat en la inclusió de les 
persones amb mobilitat reduïda? 

Recordo l’any 1977. No teníem quasi res, 
no podíem anar a l’escola ni a la universi-
tat  perquè no estaven adaptades, ens les 

arreglàvem com podíem buscant les escoles 
més accessibles. Era una lluita continua per 
sobreviure.  Actualment hi ha una sèrie de 
mínims que ens permeten viure amb menys 
dificultats. Però continuem tenint moltes 
necessitats i diferencies al treball i als habi-
tatges, encara que s’ha de reconèixer que es 
viu millor que fa 30 anys. 

El problema més gran era al treball. Jo 
vaig tenir la sort d’entrar a una oficina pri-
vada i després, mitjançant oposicions, a una 
oficina dels serveis socials de l’Estado. Tinc 
38 anys de treball. Vaig ser una de les  per-
sones que va començar a fer una vida de lo 
més normalitzada possible. 
Com veu la política actual? 

Necessitàvem un canvi, que s’està pro-
duint, però la veritat no veig massa millo-
res. Necessitem solucions i no les veig a curt 
termini.

Ada Colau, Inés Arrimadas i d’altres do·
nes son rostres de la política actual, com 
valora la seva aportació? 

El sol fet de que hi siguin és important per 
fer visible la dona en el poder. Son dones 
preparades i segur que sabran fer als seus 
respectius càrrecs i espais. És molt impor-
tant que hi siguin, com Ángela Merkel, que 
no és que m’agradi però crec important que 
es faci visible a la dona als espais de poder.  
Quina és la seva experiència a la lluita pels 
drets de les persones del seu sector? 

L’any 1977 quan ens proposàvem adaptar 
els autobusos de la ciutat, al mateix ajunta-
ment ens deien que estàvem bojos. Que era 
impossible. Lo vam aconseguir al 1992… 
bastants anys. S’ha de treballar molt per 
aconseguir molt poc. És difícil. 

Quines coses ha aconseguit l’associació 
per al barri?

A nivell d’accessibilitat, vam promoure 
l’arranjament de la rampa que hi ha per en-
trar a l’ambulatori del Dr. Carles Riba, que va 
ser força difícil de fer i també a l’ambulatori 
de la Marina, es van aconseguir l’adequació 
dels lavabos, passadissos i portes i que al lloc 
d’atenció a l’entrada hi hagi el taulell a l’alça-
da de la cadira de rodes.

També l’any 1992, van pressionar perquè 
els guals fossin com deia la llei i que encara 
no s’havien canviat. Fa deu anys, vam nego-
ciar el pla d’equipaments per a persones amb 
discapacitat, tres per psíquics i dos per físics 
i es va aconseguir la residencia Esclat, que 
és al costat dels mossos d’esquadra però la 
gestiona una altre associació. I un centre de 
dia que hi ha a la Gran Via, al costat de la 
Plaça Cerdà.

El que queda per fer, és revisar el pla 
d’equipaments, els guals que encara estan 
desfasats i fer un estudi per aconseguir ha-
bitatges socials adaptats.
De no haver·se organitzat què haurien 
aconseguit?

Res. Si la gent no s’hagués unit i lluitat, no 
hi hauria res. Una sola persona rep llargues, 
però en col·lectiu t’escolten. 
No podem deixar de preguntar·li la seva 
opinió de la inauguració del nou tram a 
l’aeroport de la línia 9? 

Denigrant! La Generalitat diu que no te 
diners, però obre ambaixades en altres paï-
sos. M’enfada que es prioritzi el turisme. Les 
persones que vivim aquí som més impor-
tants i som l’únic barri de Barcelona que no 
te metro. Jo si pogués boicotejaria la inaugu-
ració del nou tram de la línia 9. (Riu) ■

|| Esther Pardo  
|| Redacció 

“En la política s’està 
produint un canvi, 

però necessitem 
solucions i no les 

veig a curt termini”

“Es viu millor que 
fa 30 anys però 

continuem tenint 
moltes necessitats i 

diferencies al treball 
i als habitatges”

▶ Rita Aso, Presidenta de  L’Associació de Discapacitats de Sants-Montjuïc.     Rafel Vidal


